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Pentru toŢi cei care vrem să îmbrăŢiŞăm crucea, a lăsat Hristos un loc liber!

Sfânta Cruce este stindardul creștinilor. 
Părinții noștri nu au pus nici un alt semn 
pe turla bisericii decât Sfânta Cruce. 

Atâta vreme cât pe biserici va dăinui stindardul 
lumii creștine, Sfânta Cruce, înseamnă că mai 
sunt oameni care se luptă sub stindard să ajungă 
în Împărăția lui Dumnezeu. Pe culmea cea mai 
înaltă a bisericii este pusă Sfânta Cruce; pe ea 
a pătimit Hristos, S-a jertfit pentru noi și parcă 
și astăzi, bătută de ploi și de vânturi, ne spune: 
„Rămâneți și voi tari în credință și nu vă aplecați! 
Cum eu stau de sute de ani pe turla bisericii și de 
acolo rezist la toate vânturile și ploile, tot așa și 
voi stați tari, nu vă pierdeți credința, căci într-o zi 
vom birui și vom ajunge acasă, în Împărăția lui 
Dumnezeu!” Să ne ajute Dumnezeu să ajungem 
acasă, în Împărăția Sa!

Sfânta Cruce este altarul pe care S-a jertfit 
Hristos. Pe toate crucile noastre este pictat, într-
un fel sau altul, chipul lui Hristos. Crucea ne mai 
aduce aminte și de felul cum ne-am despărțit noi, 
oamenii, de Hristos și ne îndeamnă la pocăință. 
După ce L-am pironit pe Cruce, L-am lăsat aco-
lo și am mers mai departe pe cărările rătăcirii 
vieții acesteia. Așa ne-am despărțit noi de Hris-
tos: L-am pus pe Cruce. Dacă pe partea din față a 
crucii este pictat Hristos pironit pe Cruce, vedem 
că pe spate este un loc liber. Acesta este al meu, 
al tău, al fiecăruia dinte noi. Pentru toți cei care 
vrem să îmbrățișăm Crucea, a lăsat Hristos un loc 

liber: pentru mine, pentru tine, pentru toți cei care 
se jertfesc în viața aceasta pentru familie, pentru 
copii, pentru semenii lor.

Când veți trece pe lângă o troiță de pe mar-
ginea drumului și veți vedea pe ea chipul lui Hris-
tos, vă îndemn să priviți și pe partea cealaltă și să 
vedeți că locul dumneavoastră este acolo, liber. 
Dumnezeu să ne întărească în credință și să ne 
însemneze cu semnul Sfintei Cruci, căci îngerii, 
bucurându-se, vor da veste către tronul lui Dum-
nezeu că oamenii călătoresc spre cer.

Pe Gologota, jertfa și jertfitorul sunt una; 
Hristos săvârșește pe cruce taina jertfei Sale 
desăvârșite. Lui Dumnezeu I s-au adus mai multe 
jertfe, dar ce se întâmplă pe Golgota cu Iisus Hris-
tos este altceva. Această jertfă este fără prihană și 
este primită chiar pe tron, nu înaintea Lui. Cru-
cea este tronul lui Hristos. Crucea rămâne, peste 
veacuri, cel mai bun teolog care ne va mărturisi 
mereu cum s-a împlinit Jertfa și cum s-a jertfit 
Iubirea. Dacă dorește cineva să ajungă la Dumne-
zeu, scara pe care ajunge e Crucea. Astfel, Crucea 
este cărarea pe care ar trebui să meargă creștinul 
ca să ajungă la viața veșnică. Scara pe care S-a 
suit Hristos la cer este Sfânta Cruce. Toți avem 
o cruce de dus. Hristos ne învață că pe Cruce 
se iartă, se iubește și se îmbrățișează. El nu S-a 
rușinat de Cruce. Atât de mult a iubit Hristos cru-
cea, încât a îngăduit să i-o bată pe trupul Său. 
Fiecare dintre noi să ia o pagină din Evanghe-

lie, „să o pună pe umeri”, să meargă așa până 
la sfârșitul vieții către Împărăția lui Dumnezeu. 
„A-ți purta crucea înseamnă a-ți duce viața după 
exemplul lui Iisus Hristos”. Mântuitorul nostru 
călătorește încă prin lumea aceasta, căutându-
ne pe noi. Suntem trași mereu de păcate, de pe 
cărarea care urcă spre cer, în întunericul lumii 
acesteia și, iată, Hristos vine să ne caute pe noi! 
Celor pe care ne găsește în sfintele lăcașuri ne 
arată ușa bisericii, îndemnându-ne ca prin ea să 
trecem în Împărăția lui Dumnezeu. Cei care trec 
pragul Bisericii, prin credință și prin stăruință, vor 
putea trece într-o zi și pragul Raiului. Cei care nu 
vor păși, în duminici și sărbători, pragul biseri-
cii, teamă îmi este că nu vor putea să pășească 
dintr-odată pragul Raiului,căci pragul Raiului este 
înalt și nu poți să-l treci ușor într-o viață de om! 
Trecând pragul bisericii Îl întâlnim pe Hristos, 
care ne spune că cei ce vor să călătorească mai 
departe spre poarta Raiului trebuie „să-și ia cru-
cea, să se lepede de sine și să-Mi urmeze Mie”.

Vedem oameni bolnavi care nu-L blestemă pe 
Dumnezeu, ori oameni care au un necaz sau o 
nenorocire, dar se roagă lui Dumnezeu: „Doa-
mne, sunt bolnav, dă-mi sănătate!” La fel: „Doa-
mne, am dat de un necaz în viața mea, ajută-mă 
să trec peste el!” Acești oameni sunt cei care 
îmbrățișează Sfânta Cruce, se pecetluiesc cu ea și 
călătoresc spre Cer.

† IOAN al Banatului

Adrian Păunescu
Probabil, mâine-aici va fi pustiu
Şi toţi în pribegie vom porni-o.
Drum bun, popor pierdut la un pariu,
Adio, mamă patrie, adio!

În loc să fim o ţară numai fraţi,
Simţim, în noua epocă barbară,
C-am fost în viaţa noastră blestemaţi
S-ajungem chiriaşi la noi în ţară.

Umili, ne cerem scuze de la toţi,
Că nu ne-au chinuit destul în viaţă,
Şi ne conduc nişte fanarioţi.
Ce pe cei mici trădarea îi învaţă.

Sus-puşii nu mai au nimica sfânt,
Ca pe cravate, jurământu-şi schimbă,
Nu mai avem nici fabrici, nici pământ,
Vorbim şi limba noastră-n altă limbă

Şi-acum, se aude clopotul final.
Vin vremuri de urgie şi de grindini
Şi este seara ultimului bal,
Din zori, vom fi români de pretutindeni.

Probabil, mâine – aici va fi pustiu
Şi toţi în pribegie, vom porni-o,
Drum bun popor pierdut la un pariu,
Adio, mamă patrie, adio!

Poezii triste

Adio, mamă patrie, adio!

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Pe strada Ştefan cel Mare, chiar peste 
drum de fabrica „Banatul” şi lângă cimi-

tirul din Fabric, se află o clădire frumoasă, cu 
parter şi etaj. Este cu frontul pe strada Ştefan cel 
Mare, are borduri vişinii, ce despart parterul de 
etaj, iar spre cimitir existau odată un coș înalt 
și unul mai micuţ şi un corp îngust, dar înalt, 
cu două etaje şi frontispiciu. Iniţial, clădirea a 
aparţinut lui Friedmann și Steinbach, care aveau 
nici o fabrică de spodium. În anul 1901, Jo-
hann Anheuer junior și Ludwig Pausz - locui-
tori ai Timişoarei - cumpără clădirea cu 60.000 
de coroane şi înfiinţează aici „Prima fabrică 
maghiară de case de bani și maşini J. Anheuer” 
(Elsömagyar pénzszekrény és gépgyár/Die er-
ste ungarische Kassenfabrik und Eisengiesserei). 
Numărul angajaţilor atinge cifra de 100 - Tot în 
aceeaşi clădire funcţiona (o vreme) şi fabrica ce 
produce săpunuri pentru spălat, pentru textile şi de 

toaletă (ultimele, cu parfumuri franţuzeşti - cum 
suna reclama de odinioară). La acea vreme, strada 
(ce azi e Ştefan cel Mare) se numea Buziaşului 
şi numărul era  12. Reclamele prezintă imaginea 
unei fabrici înfloritoare, care îşi vinde integral 

producţia de seifuri în oraş, în Banat, ba chiar şi 
în fosta monarhie. Este adevărat faptul că seifu-
rile Anheuer se bucură de un foarte bun renume 
în lumea celor cu bani, Şi azi mai există printre 
diverse firme timişorene asemenea case de bani 
blindate. Oare cine se va gândi să le adune şi să 
le expună? Dar tot timişorenii de altădată erau 
vestiţi şi pentru spargerea seifurilor. Concurența 
între fabricanţi și spărgători a fost acerbă. Cine 
credeţi că a câştigat?

Fabrica Anheuer era vestită şi pentru 
producţia maşinilor din fier şi oţel. Mai repara 
şi maşini, şi maşini-unelte, dintre care cele mai 
preţioase erau locomobilele. Cum anume, ce 
erau acestea? Nişte maşinării ce semănau cu o 
locomotivă mică, puse pe nişte roţi care, cu aju-
torul unor curele imense, porneau batoza cu care 

se treierau grânele! Vremurile au trecut şi au luat 
cu ele și faima fabricii. A rămas doar clădirea, azi, 
una anonimă, care să vorbească despre faima de 
odinioară a Urbei.

Anheuer - Fabrica de seifuri



2. iunie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

1 Iunie, sărbătorit cu 
fast la Jimbolia!

Ziua copilului a fost sărbătorită și la 
Jimbolia. Pe 1 iunie, parcul din cen-

trul orașului a fost gazda unor activități de 
creație organizate pentru cei mici. Totodată, 
Centrul Blythswood Banat în parteneriat cu 
Primăria Jimbolia a organizat un mare specta-
col muzical, ajuns la cea de a patra ediție. La 
eveniment au participat atât copii care benefici-
ază de servicile centrului, cât și liceeni și elevi 
de la școala generală.

Primarul Jimboliei le-a dăruit dulciuri 
copiilor de ziua lor

1 Iunie - Ziua internațională a copi-
ilor aduce în fiecare an multe bucurii 
celor mici. Ca de fiecare dată, cu acest 
prilej, și edilul orașului Jimbolia, pri-
marul Darius Postelnicu a dorit să con-
tribuie cu o mică surpriză la sărbătoa-
rea copiilor. Edilul le-a făcut o vizită 
tuturor copiilor de grădiniță și din cla-
sele primare din oraș, urându-le perso-
nal La Mulți Ani! și gândurile sale de 
bine. Primarul nu i-a vizitat cu mâna 
goală, domnia sa le-a dăruit micuților 

ciocolate, pentru a le îndulci și mai mult copilăria.

Jimbolia s-a bucurat, zilele 
trecute, de o vizită din par-

tea unui grup de scoțieni, interesați 
de cultura zonei. Grupul, format din 
șapte membri ai Rotary Club din In-
verness Loch Ness, a fost primit și la 
sediul Primăriei Jimbolia de către edi-
lul orașului, Darius Postelnicu, alături 
de consilierii locali. În zilele petrecute 
aici, scoțienii au aflat detalii despre is-
toria localității, au vizitat Muzeul Pre-
sei, Muzeul Stefan Jaeger sau Centrul 

de zi Blythswood, scopul fiind acela de familiarizare cu tradiția și cultura locului, dar și în ideea 
derulării unor viitoare proiecte comune, se arată în informațiile publicate pe pagina de Facebook 
a Televiziunii Jimbolia.

Scoţieni în vizită la Jimbolia

În ajun de Ziua copilului, în 
data de 31 mai, elevii cla-

selor primare de pe strada Lorena au 
luat parte la o activitate mai deose-
bită, dătătoare de multe zâmbete și 
multă bucurie. În pauza de la ora 10, 
instructorul de zumba fitness, domnul 
Silviu Stoian, a dansat împreună cu cei 
mici în curtea școlii. De altfel, astfel 
de activități frumoase și relaxante vor 
mai fi organizate și în viitor, dorindu-
se ca acestea să devină o tradiție la 
această școală din Jimbolia, în ideea 

de a crește momentele în care elevii vor face mișcare în beneficiul sănătății fizice a acestora, au 
explicat organizatorii.

Dans în curtea şcolii, 
o tradiţie!

Pagină realizată de Ada MAxIM

Liber
 la pescuit!

Perioada de prohibiție s-a încheiat și 
pescarii care dețin permise de pescuit 

pot pescui din nou. Pentru a marca acest mo-
ment, în 1 iunie, Primăria Jimbolia a organizat 
un concurs de pescuit la care au putut participa 
și copii. De altfel, în 26 mai, la Balta Szeles din 
Jimbolia a avut loc un alt concurs de pescuit 
sportiv organizat de Primăria și Consiliul Local 
Jimbolia și firma Sumida, peștii capturați fiind 
cântăriți și apoi eliberați.



3. iunie

 oaia Aeroportului Internaþional 
Timiºoara „Traian Vuia”

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Începe sezonul estival!

La finele lunii mai, Aeroportul Interna-
țional Timișoara a dat startul vacanțelor 

de vară!
Primii pasageri din acest sezon estival au ple-

cat cu zboruri charter în Creta și Antalya, iar în-
cepând cu această lună se va da startul zborurilor 
spre Zakynthos și constanța. 

Alături de aceste curse spre destinații de 
vacanță, pasagerii pot opta și pentru cursele regula-
te spre Italia: Bari - cu acces la plajele de la Marea 
Adriatică și Marea Ionică și Treviso - cu acces la 
plajele de la Marea Mediterană și Veneția, spania: 
Valencia - cu acces la plajele de la Costa Blanca și 
Barcelona - Costa Brava, Israel: Tel Aviv - cu acces 
la plajele Mediteranei sau la Marea Moartă. 

O oportunitate deosebită sunt și zborurile zil-

nice către Frankfurt am Main, Munchen și 
Milano-Bergamo, precum și zborurile spre Pa-
ris charles de Gaule, cele mai mari noduri ae-
riene europene, de unde se asigură conexiuni 
spre destinații exotice de vacanță cum ar fi zona 
Caraibelor, Tenerife, nordul Africii sau insulele 
Oceanului Indian.

„În acest an, datorită conexiunilor disponibile 
de la Aeroportul Timișoara, turiștii au la dispoziție 
o gamă variată de vacanțe, în tot sezonul estival. 
Zborul cu avionul permite să ajungă la destinația 
dorită într-un timp scurt, astfel turiștii pot profi-
ta de fiecare zi de concediu. Este foarte bine că 
agențiile de turism vin în întâmpinarea nevoilor 
clienților, oferind vacanțe pe toate gusturile”, spu-
ne directorul Aeroportului, Daniel  Idolu.

Noi curse către Stuttgart, Paris şi Chişinău, direct de la Aeroportul Timişoara!

În anul centenarului Marii uniri, com-
pania națională Tarom și Aeroportul 

„Traian Vuia” Timișoara apropie pe calea 
aerului românii de pretutindeni. Începând 
cu luna iulie, vor fi lansate cursele compani-
ei naționale către stuttgart (Germania), Paris 
charles-de-Gaule (Franța) și chișinău (Repu-
blica Moldova).

Cele trei noi destinații sunt deosebit de impor-
tante pentru regiunea de vest a României. 

stuttgart este capitala regiunii Baden-Wur-
tenburg, o zonă de excelență în cercetare și dez-
voltare și o regiune în care trăiesc astăzi foarte 
mulți dintre șvabii bănățeni care au plecat din țară 
după Revoluție. 

Cursa spre și dinspre Stuttgart va opera înce-
pând cu data de 15 iulie cu o aeronavă de tip A 
318 şi va avea o frecvență de 3 ori pe săptămână, 
în zilele de miercuri, vineri și duminică.

Paris charles-de-Gaule este unul dintre cele 
mai mari noduri aeriene la nivel mondial, cu 
aproximativ 250 de rute în toată lumea. Pasagerii 
vor putea călători pe toate continentele. Mai mult 
decât atât, compania aeriană Tarom este mem-

bră SkyTeam,  o alianţă aeriană globală ce ofe-
ră clienților companiilor aeriene membre acces 
la o vastă reţea ce cuprinde mai multe destinații, 
frecvențe şi conectivitate. Zborurile către și din-
spre Paris Charles-de-Gaule vor opera de două 
ori pe săptămână, în zilele de marți și sâmbătă, 
începând din 17 iulie. Cursa va fi operată cu o 
aeronavă de tip B 737-300.

Zborul spre Chișinău, capitala Republicii Mol-

dova, va face legătura între vestul țării și românii 
aflați dincolo de Prut. Cursele vor fi operate cu o 
aeronavă de tip ATR, de 3 ori pe săptămână, în 
fiecare marți, joi și sâmbătă, începând din 3 iulie.

„Ne bucurăm să confirmăm ceea ce anunțam 
ca proiect, cu puțin timp în urmă. Alături de com-
pania națională Tarom, putem oferi aceste trei 
noi destinații. Astfel, pasagerii care pleacă de la 
Timișoara au posibilitatea de a ajunge într-un timp 
foarte scurt la Chișinău, iar Timişoara poate fi 
pentru cetățenii moldoveni un punct de interes sau 
de tranzit spre alte destinații. Zona Stuttgart este 
în mod tradițional apropiată cetățenilor bănățeni 
iar Paris Charles-de-Gaule, un nod aerian foarte 
important oferă conexiuni spre aproximativ 250 
de destinații din întreaga lume. Prin intermediul 
companiei aeriene Tarom, Parisul devine al patru-
lea nod aerian cu legătură directă din Timișoara, 
după Bucureşti, Munchen și Frankfurt-am-Main, 
astfel încât pasagerii pot pleca spre orice colț al 
lumii, dar și de oriunde din lume se poate ajunge 
la Timișoara”, a declarat directorul Aeroportului 
Internațional Timișoara, Daniel Idolu.

Pagină realizată cu sprijinul Biroului de relaţii publice al aeroportului

Spectacol pe cer: Timişoara Air Show 2018

Aeronave militare, acrobații aeriene, 
parașutiști și efecte pirotehnice sunt 

doar câteva dintre ingredientele care vor face 
din a V-a ediție a mitingului aerian Timișoara 
Air show un spectacol de neuitat. 

Pe cer vor evolua piloții Forţelor Aeriene Ro-
mâne care vor fi prezenți cu escadrila de elicop-
tere şi formațiuni de aeronave MIG21. Aeroclu-
bul României va evolua cu formaţia de acrobație 

aeriană Hawks of Romania, condusă de George 
Rotaru, cu parașutiștii Blue Wings şi cu formația 
de zbor cu avioane ultrauşoare The Pellicans. 
Piloţii de la Formaţia ASALT vor face acrobații 
alături de Skybolt of Romania, singurul avion 
biplan de acrobaţii din România. Iacării Acobați 
vor încânta spectatorii cu elemente spectaculoase 
de acrobație aeriană „acompaniate” de efecte pi-
rotehnice. 

La sol, spectatorii vor putea viziona o expoziție 
statică de aeronave și standuri cu aeromodele. 
Vor fi amplasate și standuri de vânzări produse 
alimentație publică. După terminarea show-ului 
aviatic va urma o repriză muzicală care va în-
cheia în voie bună seara petrecută la Aeroportul 
Timișoara.

„Din experiența anilor trecuți, am ales ca și 
ediția din 2018 să o organizăm pe timp de seară, 
astfel încât temperatura să fie suportabilă și spec-

tatorii să se bucure din plin de tot spectacolul și 
de efectele pirotehnice de la final. Pentru a facili-
ta accesul, în acest an vom pune la dispoziție un 
număr mai mare de locuri de parcare astfel încât 
cei care doresc să vizioneze mitingul aerian să 
poată ajunge în timp util.”, a declarant directorul 
Aeroportului, Daniel  Idolu.

singurul spectacol aerian din vestul țării, 
Timișoara Air show, va avea loc sâmbă-
tă, 23 iunie, de la ora 19.00 la Aeroportul 
Internațional Timișoara.

Pentru organizarea mitingului aviatic, Aero-
portul Internaţional Timişoara are în primul rând 
sprijinul consiliului Judeţean Timiş, al Minis-
terului Apărării naționale, al Primăriei Ghi-
roda, al Asociaţiei Patronale a Aeroporturilor 
din România, precum şi al altor instituţii publice 
şi societăţi comerciale.



4. iunie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

La mulţi ani, domnule primar!

În 9 iulie, domnul profesor Marcel Avram, primar al oraşului Făget, împlineşte o frumoasă 
vârstă. La ceas aniversar, colectivul redacţional al „Jurnalului Interregional Banatul” îi 

urează domniei sale viaţă lungă, sănătate, multe bucurii şi numai realizări. La mulți şi frumoşi ani!
Pagină realizată de Ada MAxIM

La Liceul Traian Vuia din Făget avem copii eminenţi, 
frumoşi şi care ne dau încredere în viitor!

Prof. Marcel Avram, primarul oraşului Făget 

Făgetul are 
copii de va-

loare, care fac cinste 
orașului, spune pri-
marul Marcel Avram. 
Edilul a ținut să le 
mulțumească elevilor 
pentru rezultatele de-
osebite la învățătură și 
să îi felicite public pe 
cei mai eminenți dintre 

aceștia. Un exemplu este Mălina Neag, elevă în 
clasa a IX-a a Liceului Teoretic Traian Vuia din 
Făget, care a obținut pentru a doua oară locul I 
pe județul Timiș la Olimpiada de Limba și Lite-
ratura română, participând și la faza națională. 
Anul trecut, Mălina a obținut și o Mențiune la 
concursul național de Comunicare și ortografie 
și la Concursul regional de matematică „Magia 
numerelor”. Cu această ocazie, primarul Mar-
cel Avram îi transmite public felicitări, spor 
la învățătură și mult succes în viitor! „Mălina 

Neag este un copil deosebit care ne-a obișnuit 
cu performanțe frumoase. Trebuie să se știe că 
avem în liceul nostru copii eminenți, frumoși 
și care ne dau încredere în viitor. Așadar, lice-
ul are rezultate frumoase, e suficient să ne ui-
tăm la rezultatele de la olimpiadele județene și 
cele naționale din ultimii zece ani, la aproape 
toate materiile. Recent, s-au întors și profeso-

rii noștri de la un concurs organizat de Facul-
tatea de Electrotehnică din Timișoara, unde au 
participat cu doi elevi deosebiți, Groza Rareș 
Mihai din clasa a XII-a și Cisard Eduard, de la 
gimnaziu, care au lucrat împreună la un pro-
iect foarte apreciat, au luat Mențiune la con-
curs, după care, tot cu acest proiect, au fost la 
un alt concurs, unde au obținut Locul I și s-au 
calificat la etapa națională. Așadar, realizările 
acestor copii și ale dascălilor lor sunt bucuriile 
și mândria noastră. Totodată, trebuie să amin-
tim că și dascălii de aici au ridicat nivelul de 
cultură al orașului Făget, atât prin elevii lor, cât 
și prin lucrările lor publicate. Amintesc aici și 
de Monografia Protopopiatului ortodox român 
al Făgetului, la care au colaborat doi dascăli 
valoroși, istoricul Ioan Cipu - care a plecat la 
cele veșnice în acest an, și renumitul profesor 
Dumitru Tomoni. Tuturor, sincere felicitări și 
să auzim de bine pe mai departe!”, le-a trans-
mis primarul Marcel Avram.

Ca în fiecare an, cu ocazia Zilei de 1 Iu-
nie, polițiștii timișeni au fost alături de 

copii, organizând activităţi cu şi pentru copii și, 
totodată, promovând mesaje preventive adaptate 
vârstei lor. Prin intermediul Jurnalului interre-
gional Banatul, poliţiştii făgeţeni le reamintesc 
cetăţenilor să fie atenţi la regulile de circulaţie pe 
drumurile publice, dar şi la modul de relaţionare 
a copiilor lor cu cei din jur, în special cu persoa-
nele străine, la consecinţele comportamentelor 
neadecvate în şcoală şi pe stradă, cât şi în ce pri-

veşte siguranţa pe internet.
Recomandări pentru copii:
Traversați strada doar pe zebră! În intersecţiile aglomerate, fiţi atenţi la semafor. Dacă v-ați 

pierdut de părinți sau bunici, mergeți la cel mai apropiat polițist sau adult însoțit de un copil. Nu 
vă întâlniți cu persoane pe care le-ați descoperit pe internet și nu le cunoașteți în realitate. Nu dați 
curs solicitărilor venite din lumea virtuală!

Recomandări pentru părinți:
Oferiţi-i timp copilului dumnoavoastră. Internetul sau alte persoane ori lucruri nu pot înlocui 

afecţiunea, comunicarea şi educaţia pe care doar un părinte le poate oferi. Fiţi atenți la schimbările 
lui de comportament și discutați cu el despre acestea. Fiţi primul care îl întreabă ce-l doare!

Poliţiştii făgeţeni vă 
recomandă!

A venit 
vacanţa mare!

Pentru clasele terminale de la liceu, anul 
şcolar s-a încheiat pe data de 25 mai, iar 

elevii care au absolvit clasa a VIII-a au terminat 
cursurile în 8 iunie. Din 15 iunie, odată cu în-
cheierea acestui an școlar, s-a dat startul mult-
așteptatei vacanțe mari, vacanța de vară, timp 
de bucurie și odihnă pentru toți copiii. Potrivit 
Ministerului Educaţiei Naţionale și conform 
structurii anului şcolar 2018-2019, cursurile 
noului an şcolar vor începe luni, 10 septembrie, 
însumând 168 de zile lucrătoare (34 de săptă-
mâni). Structura anului școlar cuprinde semes-
trul I (10 septembrie 2018 - 1 februarie 2019) şi 
semestrul al II-lea (11 februarie 2019 - 14 iunie 
2019).



5. iunie

 oaia 
de Lipova

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCu

„GLORIE  ETERNĂ EROILOR  NEAMuLuI”
Eroii neamului românesc comemoraţi la Lipova cu ocazia Sfintei Sărbători a Înălţării Domnului Isus Hristos

La 40 de zile de la Sărbătoarea Învierii Dom-
nului (Paştele), în fiecare joi din săptămâna 

a VI-a de după Paşte, creştinii sărbătoresc Înălţarea 
Domnului, o frumoasă sărbătoare, plină de semni-
ficaţii şi importanţă.

În calendarul creştin ortodox, în această zi 
sfântă sunt pomeniţi şi celebraţi şi Eroii Neamului 
şi toţi cei căzuţi de-a lungul veacurilor „pe toate 
câmpurile de luptă pentru credinţă, libertate, drep-
tate şi pentru apărarea ţării şi întregirea neamului”.

Şi la Lipova, pe parcursul zilei de joi, 17 mai 
2018, cu ocazia acestei sărbători religioase – Săr-

bătoarea Înălţării Domnului sau Ispasul, au avut 
loc manifestări  culturale şi religioase.

Începând cu ora 10:00, în cadrul unui ceremoni-
al militar şi religios, s-a oficiat o slujbă de parastas 
şi de pomenire a eroilor, la Troiţa şi Monumentul 
Eroilor aflat în Parcul din faţa Bisericii Ortodoxe 
din Lipova, unde a avut loc bineînţeles şi o acţiune 
de depunere de coroane din partea instituţiilor lo-
cale prezente la această desfăşurare.

De asemenea, după slujba din Parcul Libertă-
ţii, au mai avut loc slujbe religioase şi depuneri de 
coroane la: Monumentul Eroilor din incinta Cimi-
tirului din Lipova, Monumentul Eroilor amplasat 
în Parcul din Radna, manifestările fiind încheiate 
la Troiţa din curtea Bisericii Ortodoxe din Şoimoş.

  La această amplă acţiune, au participat şi s-au 
implicat reprezentanţii instituţiilor locale, repre-
zentanţii partidelor politice, dar şi reprezentanţi ai 
altor organizaţii din localitate.

La ceremonie au participat: Mircea Jichici – pri-
marul oraşului Lipova, Petru Cociș – administrator 
public, Donţu Lucian – director Liceu „Atanasie 
Marienescu” Lipova, consilieri locali, precum şi 
alţi reprezentanţi ai Primăriei şi Consiliului Local 

Lipova.
Alături de aceştia, la eveniment au luat parte 

reprezentanţi ai Bisericilor Ortodoxe din Lipova 
şi Şoimoş, cadre militare de la Poliţia Lipova şi 
Unitatea  Militară din Lipova, reprezentanţi din 
cadrul ACMRR – SRI, Filiala Lipova (Asociaţia 
Cadrelor Militare în Rezervă şi Retragere – SRI, 
Filiala Lipova), precum şi reprezentanţi ai diferite-
lor instituţii din oraşul Lipova, cărora conducerea 
Primăriei şi Consiliului Local Lipova le transmite 
pe această cale mulţumiri deosebite pentru partici-
pare şi colaborare.

„Noaptea muzeelor” la Lipova – 
o nouă ediţie de succes

Ediția cu numărul 11 a evenimentului care 
poposește în fiecare an, în luna mai la Lipo-

va – „Noaptea muzeelor”, s-a desfășurat sâmbătă 
19 mai 2018 la Muzeul Orașului Lipova,  fiind la 
fel ca de fiecare dată un eveniment complex, deo-
sebit, cu public frumos și numeros, de toate vâr-
stele,  care a știut să se bucure de fiecare moment 
pregătit de organizatori, evenimentul per ansamblu 
având un real succes și fiind foarte apreciat.

Cu acest prilej, doamna Corina Dubeștean-

Ianota, reprezentanta Muzeului Orășenesc Lipo-
va, a spus : „Doresc să transmit mulţumiri tuturor 
celor care au ajutat la organizarea acestui frumos 
eveniment şi tuturor celor care ne-au trecut pragul 
în această zi, atât lipovani, cât şi vizitatori din alte 
părţi. Nu putem decât să ne bucurăm când avem 
ocazia să fim gazdele unui public atât de vast şi 
de frumos, căruia îi putem prezenta frumuseţile 
locurilor. Lipova este un oraş, care nu are doar o 
istorie extraordinară, ci are artişti talentaţi, în atât 
de multe ramuri ale artei. Acest oraş merită să fie 
evidenţiat de fiecare dată când există ocazia.”

Tot mai greu e de trăit
Într-o lume... spre sfârșit,
Credincioșii-s tot mai rari
Și ateii... tot mai mari...

Necredința-n Dumnezeu
E păcatul cel mai greu;
Din El cresc nelegiuri,
Tot felul de rătăciri...

Zilnic se-ntâmplă hoții,
Crime, bârfe, dușmănii,
Prunc-ucideri, desfrânări,
Ce-s legale-n multe țări...

Accident dup-accident
Boli fără medicament...
Renunțând la mers pe jos,
Mediul l-am întors pe dos !

Seismele se-ntețesc...
Pădurile se răresc...
Stratul de ozon dispare,
Grindina e tot mai mare...

Ignorăm zile de post,
Facem lucruri fără rost.
Noaptea, lumea se distrează
Ziua, doarme, se droghează.

Criza dinspre Occident,
Bântuie prin Orient.
După secularizare
Trecem la globalizare...

Toate-s semne de Sfârșit
Ce-n Biblie s-au profețit...
Și-uite-așa, pierim încet
Navigând...pe internet !

Prof. Gheorghe VASISESCu

 Secularizarea 
În toată Biblia nu există o descoperire care 

să ne apropie atât de mult de viața Sfintei 
Treimi, așa cum este ultima rugăciune a lui Iisus 
Hristos: Părinte, eu vin la Tine! Primește-mă  la 
Tine și dă-mi Slava pe care am avut-o de a fi lumea.

V-a curge Mureșul la fel
prin vechea matcă lipoveană
cu ape verzi ca un rimel;
ce spală sălcii pe sprânceană...
 
Vor coborî din cerul larg,
pleiadele strălucitoare;
MUZEUL fi-va un catarg,
de amintiri nemuritoare.

Iar generații vor petrece
cu pioșenie și respect;
prin zidul vechi de piatră rece,
un Sever-Bocu, scris în piept.
 
Vor fi atâtea declamații;
picturi și muzică-n surdină,
cu pas rotund în constelații
spre timp istoric de lumină!

de Ana Olimpia NICOLESCu
Membră a Ligii Scriitorilor Filiala Timişoara-Banat

Noaptea muzeelor la Lipova 



6. iunie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Maria Petchescu - interpretă de muzică populară

În cadrul anchete-
lor noastre privind 

desfășurarea actului de cul-
tură în arealul Banatului is-
toric, am poposit în această 
ediție a jurnalului interregio-
nal „Banatul” în frumoasa 

comună Giarmata. Cel dintâi invitat pe tema: 
„Cultura în lumina dialogului” a fost doamna 
Maria Petchescu, interpretă de muzică popula-
ră, dar și coordonatoarea soliștilor vocali în ca-
drul Ansamblului Sânziene Bănățene Giarmata.

Doamnă Maria Petchescu, vă rog să amin-
tim cititorilor cu ce manifestari culturale se 
mândrește Giarmata, într-un an?

4Într-un an, în Giarmata, au loc mai multe 
manifestări culturale importante. Cu sprijinul 
Primăriei și al Consiliului Local, se desfășoară 
evenimente culturale în 8 martie și în 1 iunie, 
de Ziua copilului. De asemenea, avem „Lada 
cu Zestre” în martie –iunie, în fiecare an, și o 
mare manifestare care este Ruga bănățeană, 
în septembrie. De asemenea, avem marele 
spectacol de 1 decembrie, de Ziua Națională a 
României, dar și Festivalul de datini și obiceiuri 
de iarnă, în 17 decembrie, care se desfășoară 
de opt ani, unde sunt invitați interpreți și an-
sambluri folclorice din multe județe ale țării. 
E un festival foarte frumos care trezește de 
la an la an un interes tot mai mare atât din 
partea locuitorilor comunei, cât și din partea 
invitaților. Tot mai multe ansambluri folclorice 
și interpreți de muzică populară vor să vină la 
Giarmata să susține spectacole. Fiecare județ 
își prezintă obiceiurile și tradițiile. De exemplu, 
cei din Moldova vin cu „capra”, noi avem co-
lindele din Banat. Sunt obiceiurile de iarnă.

Comuna Giar-
mata are și faimosul 
„Ansamblu Sânziene 
Bănățene”.

4Sigur că da. Noi 
avem un ansamblu 
foarte bun, care se 
numește „Sânziene 
Bănățene”. Eu aici 
activez. Acest an-
samblu funcționează 
cu mare succes de 
12 ani și a participat 

la foarte multe spectacole. Domnul Rusalin 
Hoarcă a fost cel care a făcut primele demer-
suri pentru a înființa Ansamblul „Sânziene 
Bănățene” din Giarmata. El a pus bazele an-
samblului. Mai întâi a înființat o echipă de 
dansuri. El a fost dansator profesionist la An-
samblul „Banatul” din Timișoara. Pe parcurs 
am venit eu cu soliștii. Ni s-a alăturat și Vero-
nica Kretten, care și ea a fost dansatoare la 
Ansamblul „Banatul”. Ea este coregrafa an-
samblului.

De-a lungul timpului Sânziene Bănățene 
din Giarmata a participat la foarte multe con-
cursuri și a obținut rezultate foarte bune. Mai 
mult, avem dansatori de la noi care au plecat 

la Ansamblul „Banatul”. Așa de buni au ajuns. 
„Sânziene Bănățene” reprezintă o adevăra-
tă școală de dansuri foclorice și de interpre-
tare. Avem soliști care au început la „Sân-
ziene Bănățene”, iar acum sunt interpreți 
consacrați în muzică populară. Noi avem 
soliști consacrați, dar avem și o grupă mică, 
pe care o pregătim. Acești soliști de muzică 
populară tineri reprezintă viitorul folclorului 
bănățean și al comunei.

Vă rog să prezentați câteva nume de tineri 

slujitori de folclor, pentru a-i promova în cadrul 
anchetei noastre.

4Alexandru Felciuc, Anamaria Mătase, 
Ana Ardelean, Maria Florea și Cristian Spo-
eală. Numele coordonatorilor sunt: Veronica 
Kretten, Maria Petchescu și Rusalin Hoarcă.

Doamnă, cu ce a participat Giarmata la Fes-
tivalul Lada cu Zestre în 2017, când a fost ma-
rele câștigător?

4Giarmata a fost prezentă la Lada cu Zes-
tre în multe domenii. Am fost prezenți cu dan-
suri, iar coordonator a fost Veronica Kretten, 
eu am avut grupul vocal. Am fost prezenți și 
cu icoane pe sticlă, dar și cu gastronomie. De 
exemplu, domnul Rusalin Hoarcă a luat locul I 
la costume populare, la fotografii, vederi, tim-
bre și obiecte vechi. Giarmata a fost prezen-
tă cu tot ceea ce înseamnă acest important 
festival tradițional. La orice festival Lada cu 
Zestre, când se face gala laureaților, se înmâ-
nează diplomele și trofeele pentru cei care au 
luat în anul curent, iar noi, Giarmata, am fost 
invitați de onoare, anul acesta, fiindcă în 2017 
am fost câștigători. Asta e procedura.

«Lada cu Zestre» a primit sprijinul Primări-
ei și al Consiliului Local Giarmata?

4Sigur că da. Absolut. În toate activitățile 
noastre culturale, avem sprijin puternic de la 
domnul primar Virgil Bunescu. Altfel, nu se 
poate. Nu ar putea funcționa nimic. Dacă dom-
nul Bunescu nu s-ar fi implicat în tot, nu am fi 
făcut nimic. Domnului primar îi place ceea ce 
facem noi. Iubește foclorul și tradițiile. Este un 
om cultivat. Domnul Bunescu ne-a sprijinit și 
ne sprijină în continuare, pentru ca prin spec-
tacolele noastre foclorice să ducem numele 
comunei Giarmata la nivel național și chiar 

peste granițele țării, 
iar noi asta facem. 
Trebuie să spunem că 
fără domnul Bunescu 
nu am fi ajuns la ni-
velul înalt la care am 
ajuns acum, să avem 
asemenea succese. 
De aceea vreau să îi 
mulțumesc pentru 
tot ceea ce face pen-
tru a sprijini cultura în 
comună.

Mulþumim domnului primar pentru sprijinul acordat culturii în comuna noastrã
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare
„De dimineață, cât mai 

devreme, atunci este timpul 
optim când poți să stai de 
vorbă cu edilul comunei Re-
metea Mare. Înainte de ora 
8:00. Atunci, până nu în-
cepe programul de lucru.” 
Cam astfel m-a îndemnat 
președintele meu Vasile Todi 
să procedez, atunci când do-

resc să consemnez un dialog cu domnul Ilie Go-
lubov. A nu știu a câta oară îmi spune . Astfel am 
și procedat. De cu zori, în mașină spre Remetea. 
Mașina, ce născocire a spiritului uman! Datorită 
ei, în atât de puține minute îți trec prin fața ochi-
lor atât de multe priveliști, că acum ești când pe 
coama unui deal, când pe a altuia, că într-o oră 
parcurgi distanțe și străbați localități care altăda-
tă erau distribuite pe durata unei zile întregi. E ora 
7:30 și înțeleg că domnul primar este de mult în 
birou. Mă zoresc…

Domnule primar, mă bucur că vă întâlnesc.
4Roxana, te-ai trezit devreme.
Cunosc, de când am venit la Uniunea Jurnaliștilor 

din Banatul Istoric, că sunteți un om matinal. Așa ați 
fost și la vârsta de 25 sau 30 de ani?

4De când mă știu. Lucram, veterinar fiind, la 
vârsta ta, într-o fermă zootehnică și programul 
începea undeva în jurul orei 5:00.

Au trecut anii, domnule primar.
4Trec, trec anii ca undele pe apă…
Ce proiecte aveți în această jumătate de an ră-

masă din 2018?
4Pentru acest an, în continuarea acestui an 

mai exact, vom fim prezenți cu proiectele pe 
SEAP, proiecte din care aș aminti acum proiectul 
care se referă la șanțurile de scurgere a apei plu-
viale, dar și pe cel privind trotuarele și podețurile 
de la intrarea în fiecare gospodărie atât din Re-
metea Mare, cât și din Ianova.

Sunt proiecte mari, care necesită timp.
4Da, sunt proiecte de amploare, unele, în 

desfășurarea lor, vor da comunei un aspect de 
șantier, dar sunt indispensabile unei comune ca 
Remetea Mare. Sunt proiecte care se vor derula 
poate chiar până la finalul anului 2019-2020. Tot 
în aceast amplu proces de schimbare a cărții de 
vizită a comunei, avem în vedere și construcția 
a două capele în cele două localități, respectiv 
Ianova și Remetea. Acestor proiecte le vor urma 
și alte lucrări mai mici, dar de o importanță reală 
pentru comună, pe care le vom discuta la întâlni-
rile noastre viitoare.

Domnule primar, se apropie sfârșitul anului 
școlar.

4Da sfârșitul anului școlar reprezintă punc-
tul nostru de plecare, sau începutul activităților 
noastre, pentru a asigura atât elevilor, cât și ca-

drelor didactice condiții optime de studiu pentru 
noul an de învățământ. De altfel, noi nu începem 
ci continuăm munca de întreținere a acestor 
lăcașe de învățământ la școlile din Remetea 
Mare și Ianova...

Putem puncta câteva din intervențiile pe care le 
veți face în perioada vacanței?

4Desigur, e vorba de schimbarea acope-
rișului la un corp din clădirea școlii din satul 
reședință de comună și, bineînțeles, ne preo-
cupă, de pe acum, asigurarea combustibilului 
necesar încălzirii pentru iarna acestui an, a tu-
turor instituțiilor de învățământ aflate pe raza 
comunei. Ori de câte ori vorbesc despre școală, 
îmi amintesc un proverb repetat deseori de 
învățătorul meu.

Cum sună?
4Cine învață, merge înainte, cine nu, dă îna-

poi.
Domnule primar, sunteți, din spusele locuitori-

lor comunei și ale Preacucernicilor Părinți, unul 
dintre oamenii de sprijin real al lăcașelor de cult 
din comună.

4Domnișoară Roxana, despre acest aspect 
nu se cade să vorbesc eu...

Dar vorbesc oamenii și preoții.
4Atunci mă simt onorat. Nu se cuvine, dra-

ga mea, să vorbească omul despre gesturile sale 
creștinești.

Cine învaþã, merge înainte, cine nu, dã înapoi

În atenţia firmelor mici

Părinte, e bine să te spovedești la preoți călugări?
E bine și la preot călugăr și la preot cu mir. Numai că preotul de mir răs-

punde cu sufletul lui de păcatele oamenilor pe care-i are în parohia lui. Căutați preoți 
mai în vârstă pentru spovedanie.

-Părinte, dacă te spovedești și nu mai ești curată să te împărtășești după ce trece 
perioada de necurăție poți să te împărtășești?

Nu, pentru că spovedania este valabilă numai 7 zile. Te spovedești din nou, dar 
spui preotului ce s-a întâmplat de nu te-ai împărtășit.

-Părinte, cât de des putem să ne spovedim?
De câte ori vei cădea, scoală-te și te vei mântui. De câte ori simte omul nevoia 

se poate mărturisi. Pentru Taina Mărturisirii nu sunt reguli speciale. Nu sunt opriri. 
Nu lăsa întinăciunea păcatului să stea pe suflet. Cum nu poți sta murdar de noroi, 

după ce ai căzut pe timp de ploaie, te-ai dus și te-ai schimbat imediat, tot așa trebuie să-ți speli sufletul 
de noroiul păcatului.

Trei răspunsuri creştine ale părintelui Ilarion Argatu
Rubrica Bisericii

Din dorința de a informa mai bine cititorii, 
ne-am adresat domnului ing. Mihai Opre-

scu, privind noul mod de control al suprafețelor 
agricole. Iată ce am aflat:

„În cadrul misiunii sale de a simplifica și mo-
derniza politica agricolă comună Comisia Euro-
peana a adoptat noi norme care vor permite, pentru 
prima dată, să se utilizeze o serie de tehnologii mo-
derne atunci când se efectuează controale pentru 
plățile către fermieri.”

Întrebat dacă se schimbă modul de inspecție, 
domnul inginer ne-a asigurat că: „Aceasta inclu-
de posibilitatea înlocuirii complete a controalelor 
fizice la ferme cu un sistem de verificări automa-
te bazate pe analiza datelor obținute prin satelit. 
Noile norme, care au intrat în vigoare la 22 mai 
2018, vor permite ca datele provenite de la sateliți 

să fie folosite ca dovadă în momentul verificării 
îndeplinirii de către fermieri a cerințelor din cadrul 
PAC pentru plățile pe suprafață (plățile directe că-

tre fermieri sau plăți de sprijin pentru dezvoltarea 
rurală), precum și cerințele de ecocondiționalitate, 
cum ar fi arderea miriștilor.

Alte noi forme de dovezi, cum ar fi fotografiile 
geografice, informațiile de la drone și documentele 
justificative relevante de la agricultori (cum ar fi 
etichetele de semințe) vor fi, de asemenea, accepta-
te ca valabile pentru prima dată. Aceasta face parte 
din tranziția care va duce, în final, la o scădere a 
numarului de controale la fermă. Vizitele pe teren 
vor fi necesare doar atunci când dovezile digitale 
nu sunt suficiente pentru a verifica conformitatea.

În România, în cadrul Campaniei 2018, inter-
valul 1 iulie – 1 octombrie este stabilit pentru a 
se efectua controlul la fața locului pentru cererile 
unice de plată eșantionate la control pe teren.

Controale făcute prin satelit, pentru plăţile către fermieri
De la departamentul nostru agricol

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Se înlocuiesc casele de marcat

Calendarul înlocuirii caselor de 
marcat cu jurnal tipărit cu case 

de marcat cu jurnal electronic își păs-
trează termenele-limită stabilite de 
Guvern, însă sancțiunile ustură-

toare ce vor putea fi aplicate firme-
lor pentru că nu-și schimbă aparatele au fost 

amânate câteva luni printr-o ordonanță de urgență 
apărută joi în Monitorul Oficial.

Firmele mici au răgaz până la 1 august 2018.
Este vorba de Ordonanța de urgență a Guver-

nului nr. 44/2018, ce prevede amânarea aplicării 
sancțiunilor pentru companiile ce nu respectă ca-
lendarul înlocuirii caselor de marcat.
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Aduc mulţumiri domnului Constantin NICOLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FuRDEAN

Există locuri in inimă despre care nici măcar nu ştii că există până când nu iubeşti un copil
Victor MALAC, Primar al comunei Dumbrăviţa

În perioada 19-
20 mai 2018, 

în intervalul orar 10 – 
18, în incinta Centrului 
de Zi din Dumbrăvița a 
avut loc Târgul Caritabil 
„Zâmbetul Copilăriei”.

Evenimentul a avut 
un scop caritabil și a 
fost organizat de Pri-
măria Dumbrăvița prin 
„Centrul de zi pentru 

îngrijirea copiilor în comuna Dumbrăvița”.
Organizatorii au convins mai mulți expozanți 

care au vândut o diversitate de produse:  jucării și 

lucrușoare pentru copii, cărticele  pentru copii, ar-
ticole de îmbrăcăminte, ornamente și decorațiuni 
realizate manual, obiecte artistice lucrate ma-
nual, aranjamente din flori naturale, produse 
tradiționale, produse cosmetice, produse pe bază 
de Aloe Vera, produse apicole, dulciuri, prăjituri 
și multe altele.

Fiind un târg caritabil, atât expozanții, cât și 
vizitatorii au avut posibilitatea să doneze o sumă 
de bani în funcție de posibilitățile și alegerea fie-
căruia.

La final, toate donațiile au adus bucurii copii-
lor proveniți din familii defavorizate, beneficiari 
ai Centrului de zi Dumbrăvița.

Important este că la finalul evenimentului s-a 

văzut bucuria din ochii copiilor.
În cadrul târgului, organizatorii au pregătit mo-

mente artistice și au organizat ateliere de creație si 
de dezvoltare personală pentru copii.

De asemenea, s-a desfășurat și o tombolă cu 
premii oferite de expozanți.

Despre acest eveniment, desfășurat sub egida 
Primăriei comunei Dumbrăvița, domnul primar 
Victor Malac ne-a declarat: „ Mă bucur că această 
inițiativă caritabilă, adusă în sprijinul copiilor, a 
găsit un amplu ecou în rândul oamenilor maturi. 
Privind acești pruncuți îmi vine în minte o maxi-
mă frumoasă, care spune că există locuri în inimă 
despre care nici măcar nu știi că există, până când 
nu iubești un copil.

Festival inedit de 
tehnologie la Dumbrăviţa

Dacă până acum, pe lângă activitățile 
sportive s-au mai desfășurat festivaluri 

de dans, festivalul „Lada cu zestre”, ei bine, 
anul acesta în perioada 11-13 mai, în primitoa-
rea sală de sport din Dumbrăvița s-a desfășurat 
„Maratonul de programare HackTM”, cel mai 
important eveniment de acest gen din sud-estul 
Europei, ajuns la cea de-a 5-a ediție.

Evenimentul organizat de Asociația Banat 
IT, dedicat pasionaților de tehnologie din Ro-
mânia, dar și din restul Europei, a găzduit peste 
400 de participanți.

Evenimentul s-a încheiat cu concursuri și 
premii în valoare totală de 10.000 de euro pen-
tru cele mai originale proiecte, în urma evalu-
ărilor realizate de către specialiști în domeniu, 
precum și alegerea proiectului desemnat ca ma-
rele câștigător HackTM 2018.

Formațiile de dans modern, „Rhythmic 
Dance” din Dumbrăvița, conduse de an-

trenoarea Roxana Iacob împreună cu Lorena Stog și 
Dana Homiuc, au ocupat locurile II și III la Interna-
tional Dans Open, unul dintre cele mai prestigioase 
concursuri internaționale de dans sportiv.

La evenimentul, organizat de „Rok Art”,  au 
participat peste 1500 de sportivi din 11 țări, printre 
care Serbia, Ungaria, Bulgaria, Muntenegru, Rusia 
și Grecia, care au concurat pe categorii, la diferite 
stiluri de dans.

Juriul internațional, care a evaluat concurenții 
potrivit normelor WADF(World Artistic Dance Federation), partener al evenimentului, a apreciat pozitiv  
evoluția celor două echipe din Dumbrăvița în cadrul unor categorii la care concurența a fost acerbă.

Astfel, la „Urban Pop U12”, locul II  a fost obținut de echipa formată din  Alexia Marian, Adela 
Spiridon, Maya Badea, Carla Retezan, Teodora Badea, Amanda Stoica, Ioana Bujancă, Maria Ursache, 
Bianca Melinte și Alexandra Melinte.

 De asemenea, la categoria „Urban Pop U 16”, echipa formată din Carla Strejanțu, Denisa Tilea, 
Daria Ienovan, Ana Bujancă, Ioana Răduca, Maya Chivu, Alexandra Duma și Francesca Henț, a obținut 
locul al III-lea.

Coregrafia și pregătirea sportivă a ambelor echipe au fost asigurate de antrenoarea Roxana Iacob, 
care a declarat că performanța fetelor este una de excepție, având în vedere că acestea se află la prima lor 
participare la un concurs de o asemenea anvergură.

Dansul modern dumbrăviţean pe podiumul internaţional

La sfârșitul lunii trecute, pe stadionul comunei 
Dumbrăviţa a avut loc „Maratonul toleran-

ţei”.
Concursul „Maratonul toleranţei” este inclus în 

Calendarul activităţilor şcolare şi extraşcolare a In-
spectoratului Şcolar Judeţean Timiş şi a fost organi-
zat de Şcoala Gimnazială Comuna Dumbrăviţa, cu 
sprijinul Primăriei şi Consiliului Local Dumbrăviţa 
şi S.C. Fropin S.R.L.

Elevii de la mai multe şcoli din judeţul Timiş au 
alergat împreună pentru egalitatea de şanse şi lupta 
împotriva discriminării, promovând sportul şcolar 
şi activitatea sportivă în general.

Coordonatorul principal al acestui eveniment și 
cel care se ocupă an de an, ca acest Maraton să se 
întâmple în Dumbrăvița, este profesorul Corneliu 
Dragomir.

La acest eveniment au participat aproximativ 80 
de elevi cu și fără cerințe educaționale speciale.

Trofeul cel mare al competiției a fost câștigat 
de Ștefănigă Raul, elev în clasa a- VIII-a la Școala 
Gimnazială din Dumbrăvița.

Primăria Dumbrăviţa în sprijinul „Maratonului toleranţei”
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Răspunsul Primăriei lugojene la acuzaţii nefondate

Citind materialul apărut în spațiul public vir-
tual intitulat pompos-culpabilizator: „Nu-

mai falsuri și șmenuri PSD-iste”, mi-am reamintit, 
citind replica administrației municipiului Lugoj, 
observația, de mai sus, a lui Mark Twain. Din am-
plul și concisul răspuns al conducerii primăriei, am 
ales un fragment edificator. Nu înainte de a constata 
cu tristețe, de cât de puține cuvinte are nevoie min-
ciuna și de cât de multe răspunsul adevărului.  

În acest sens, Primăria Municipiului Lu-

goj a duce la cu noș tin ța ce tă țenilor urmă toarele: 
„Menționăm că, privind achiziția serviciului pu-
blic de alimentare cu apă și canalizare din Muni-
cipiul Lugoj, în data de 22.05.2018 a fost publicat 
anunțul de concesiune, în data de 25.05.2018 a fost 
transmisă documentația la Jurnalul Oficial al Uni-
unii Europene și în data de 29.05.2018 a fost pu-
blicată pe SEAP do cu men ta ția, data de depunere a 
ofertelor fiind 05.07.2018.

Articolul amintit poli ti zea ză un aspect impor-

tant de administrație al municipiului Lugoj, re-
spectiv buna func țio nare a sistemului public de 
alimentare cu apă și canalizare, și distorsionează 
complet rea li tatea în scopul obținerii, cu orice preț, 
de capital politic.

Menționăm că, pentru noi ca administrație, 
problemele privind buna gestionare a sistemului 
de apa și canalizare, precum și investițiile în acest 
domeniu ocupă un loc prioritar, fiind o problemă 
de interes major pentru calitatea vieții lu go jenilor.”

Cu un asemenea Colegiu, Lugojul face cinste Ţării Banatului!

Din întreg judeţul Timiş, doar Cole-
giul Naţional „Coriolan Brediceanu” 

a obținut certificatul de „Școală eTwinning”. 
Această distincție vizează activitatea individu-
ală a profesorilor în proiecte derulate la nivel 
național și european, și se acordă în urma unui 
proces de evaluare.

Rețeaua europeană de școli eTwinning de 
elită, din care face parte de acum şi Colegiul 
Naţional „Coriolan Brediceanu”, va fi recunos-

cută ca model pentru alte școli, precum și pen-
tru autoritățile regionale și naționale, în dome-
nii importante pentru cetăţenii secolului XXI, 
cum ar fi practicile digitale, siguranța online, 
abordări inovatoare și creative ale pedagogiei, 
promovarea dezvoltării profesionale continue a 
cadrelor didactice şi promovarea practicilor de 
învățare în colaborare în rândul personalului și 
elevilor.

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Este mai ușor să înșeli oamenii decât să-i convingi că au fost înșelați
                                                                                            Mark Twain

Acolo unde este voinţă, este şi drum de mers

Clubul Sportiv „Maraton ’93” Lugoj a par-
ticipat în perioada 23-27 mai, la Galați, 

la Cupa Danubius, tradiționala manifestare spor-
tivă pentru persoanele cu dizabilități, organizată 
de Asociația Persoanelor cu Handicap „Sporting 
Club” Galați.

Clubul Sportiv „Maraton ’93” Lugoj a fost 
reprezentat de opt sportivi care au obținut rezul-
tate foarte bune. În urma excelentelor rezultate 
obținute, lugojenii au reușit să acumuleze 344 de 
puncte, situându-se pe locul al II-lea în clasamen-
tul pe echipe.

Se continuă munca de modernizare a străzilor

Administrația locală a început demersurile 
pentru modernizarea a 11 străzi de pe raza 

municipiului. Documentația a fost depusă pe site-ul 
electronic de achiziții publice.

Privitor la acest proiect, domnul FranciscAm 
scos la licitație pentru asfaltare încă două loturi de 
străzi din oraș. Vrem să reface partea carosabilă de 
pe Mărășești, Mărăști, Neculce, Fd. Neculce și Ra-
rău, pe o lungime totală de 1,5 km, care acoperă o 
suprafață de 12.500 m.p. De asemenea, vom moder-
niza drumurile pe Șirul Balta Lată, Pongratz, Zori-
lor, Livezilor, Ceferiștilor, Dobrogeanu Ghera pe o 
lungime totală de 3,5 km, cu o suprafață de 20.200 m.p.”, a precizat Francisc Boldea, primarul Lugojului.

Elevii Lugojului de azi pregătesc Lugojul de mâine

Proiectul educativ „Viitorul în mînile mele”, organizat pentru a zecea oară de multinaţionala Ho-
neywell Life Safety Lugoj, a adus împreună 25 de elevi din clasa a XI-a de la Colegiul Naţional 

„Coriolan Brediceanu” şi Colegiul Naţional „Iulia Hasdeu”.
Sunt elevii ale căror eseuri despre viitor, trimise la firmă, au fost considerate câştigătoare de către 

organizatori. Ca şi cele din ediţiile anterioare, aceste eseuri sunt păstrate într-o „capsulă a timpului” care 
va fi deschisă peste 5 ani.

La o sărbătoare a 
spiritului

Festivalul Lugoj 
Clasic, ediția 

a III-a, 2018 la Sinago-
ga Neologă  din Lugoj, a 
fost înnobilat cu un reci-
tal extraordinar susţinut 
la harpă, dar şi la orgă, de 
tânăra Iulia Moldovan (17 
ani), elevă la Colegiul Na-
ţional de Artă „Ion Vidu” 
din Timişoara şi studentă a 
MUK – Musik und Kunst 
Privatuniversität der Stadt 
Wien.

În calitate de amfitrion 
domnul Ivan Eric Bloch, 
preşedintele Comunităţii 
Evreieşti din Lugoj a spus: 

„Am plăcerea să vă primesc în această minunată 
sinagogă, construită în anul 1843. Mă bucur că 
acest concert susținut de Iulia Moldovan, membră 
a comunității noastre din Timișoara, are așa un pu-
blic numeros. Această frumoasă clădire împlinește 
175 de ani de când a fost ridicată și noi vom orga-
niza în august un concert aniversar.”

În program au fost lucrări din creaţia compozi-
torilor J. S. Bach, G. Fr. Händel, C. Saint-Saens, F. 
J. Naderman, J. Williams, Naomi Shemer, ș.a.m.d.

Avantajată de faptul că erau întrunite toate 
condițiile pentru un sunet perfect de orgă (tempe-
ratură 25 grade și umiditate 60%), populara piesă 
Hava Nagila a fost interpretată de Iulia Moldovan 
atât la harpă, cât și la orga Wegenstein (1903) a 
lăcașului de cult, în aplauzele publicului.
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cornel Gabriel NIȚĂ, viceprimar al comunei Măureni

Mai are, din feri-
cire, România ti-

neri care umblă în lumină, 
înțelegând prin aceasta 
dorința lor, dovedită, de a 
se lăsa ghidați de știință, 
care, în convingerea lor, 
are virtuți tămăduitoare 
atât pe planul politic, cât și 
în toate locurile sau mediile 
în care ei își desfășoară ac-

tivitatea. Astfel de oameni am întâlnit în primăria 
de la Măureni. Dacă, în luna care a trecut, l-am 
avut ca invitat pe domnul primar Brian Filimon, 
de această dată am dialogat cu viceprimarul co-
munei, domnul Cornel Gabriel Niță.

Domnule viceprimar, stăm de vorbă într-
o comună care se află în plină activitate de 
înfrumusețare, susținută de dinamismul care-i 
caracterizează tânăra sa conducere. Tinerețea 

poate fi și un impediment? Aveți…
4Am 32 de ani. Dar să știi că nu mă simt o 

persoană tânără, pentru că am circa zece ani 
de experiență în administrație, fie ea și în do-
meniul privat. Ca să revin la întrebare, tinerețea 
are ambele laturi, ea poate fi și un atu, dar și un 
impediment. Desigur, un atu, pentru că avem 
energia necesară să ne luptăm cu sistemul pen-
tru a contracara toate mișcările care se fac în 
mediu de către colaboratori, dar și răbdarea de 
a asculta oamenii. În contextul acestui început 
de dialog, reamintesc o vorbă a mea: „În mo-
mentul în care nu voi mai avea energia să fac 
ceea ce fac, îmi voi schimba funcția”. Tinerețea 
poate fi și un dezavantaj, pentru că ea vine cu 
lipsa de experiență. Indiferent cât de bine am fi 
pregătiți, experiența se dobândește „pe pielea 
noastră”. Din această pricină, uneori, răspun-
surile noastre vin mai târziu, convinși fiind, noi, 
cei socotiți „tineri”, că mai folositor este un 

răspuns corect dat mai târziu, decât unul greșit 
dat pe loc.

Doi oameni tineri la conducerea unei 
localități. Ce fel de relație există între dumnea-
voastră și domnul primar?

4Relația este una de bună colaborare, 
domnul primar abordează un management 
cooperativ, cu distanțe ierarhice foarte mici, 
implică toate departamentele primăriei în pro-
cesul decizional, fapt care duce la luarea unor 
hotărâri optime.

Cea mai grea lucrare?
4Cea care a transformat comuna într-un 

șantier, canalizarea. Lucrare pe care o dorim 
finalizată până la finalul acestui an.

Ce vă doriți acum ca viceprimar?
4Îmi doresc ca tinerii din comună să rămâ-

nă în comună gândindu-se, în egală măsură, la 
binele familiei lor și al comunei în care trăiesc.

Domnul primar abordeazã un management cooperativ, cu distanþe ierarhice foarte mici!

Înainte de a se da startul mult așteptatelor 
rugi de la Măureni și Șoșdea, locuitorii 

comunei s-au bucurat de un alt eveniment deo-
sebit, sportiv de această dată. Vorbim despre o 

competiție în fotbal, sportul pe care îl îndrăgește 
și edilul Brian Filimon, și care i-a și făcut cunos-
cut numele înainte de a ajunge primar al comunei. 
Așadar, în 27 mai, începând de la ora 9, a avut loc 

prima ediție a „Cupei Rugii” la fotbal a comunei 
Măureni. Competiția s-a desfășurat pe terenul de 
sport al Școlii generale din comună și a adunat 
zeci de iubitori ai fotbalului, sportivi și amatori.

Cupa Rugii, la Măureni!

Comuna Măureni a avut patru zile de mare 
sărbătoare în acest început de vară, cu oca-

zia rugilor de la Măureni și Șoșdea. Edilul Brian 
Filimon a pregătit surprize deosebite locuitorilor 
comunei, invitând la sărbătoarea localităților inter-
preti precum Cosmin Popa, Ramona Faur, Ovidiu 
Rusu și Meka.

Ruga de la Măureni, care a întrecut orice 
așteptări, a avut loc în 27 și 28 mai. În prima zi 
a Rugii au urcat pe scenă Keba Band, o formație 
româno-sârbească de la Timișoara, solistul fiind 
Deian Milovan Keba, care a cântat împreună cu in-
terpreta locală Ramona Faur. În a doua zi de rugă, 
consătenii s-au bucurat de prestația cunoscutului 

Ovidiu Rusu, „numărul 1 al Ardealului”, după cum 
l-a prezentat primarul Brian Filimon, care le-a cân-
tat celor din Măureni și invitaților lor binecunoscu-
te melodii din repertoriul său, din care nu a lipsit 
mult îndrăgitul cântec ”Un trandafir”.

Mare petrecere a fost și la Ruga de la Șoșdea, 
care a avut loc pe 3 - 4 iunie. În prima zi, cântărețul 
Nicu Novac și fiica sa, interpreta Nicoleta Novac, 
au întreținut atmosfera, în aplauzele petrecăreților, 
iar a doua zi cei care au adus multă bucurie locu-
itorilor au fost Dumitru Teleagă-Meca și, din nou, 
nelipsita Ramona Faur. „Cu alte cuvinte, ne-am 
bucurat cu toții de un spectacol foarte frumos și 

mult așteptat de toți. Am amenajat platourile de la 
Măureni și Șoșdea, din fața căminului cultural, și 
am fost pregătiți și pentru vreme nefavorabilă, cu 
un cort și un platou în condiții extraordinare. După 
cum ați văzut, a fost o adevărată sărbătoare la rugi-
le noastre, cu interpreți de fală și muzică de înaltă 
calitate, oameni deosebiți pe care i-am așteptat în 
comunitatea noastră cu mult drag. Le mulțumesc 
tinerilor și celor care au venit cu ansablurile de de-
parte pentru a fi alături de noi, celor care au făcut 
eforturi pentru a ajunge la rugă, pentru a ne crea 
emoții și bucurii. Vreau să le mulțumesc și consă-
tenilor mei pentru prezența record, doar în prima 

seară, la Ruga de la Măureni, cred că au fost peste 
o mie de participanți, e o mândrie și o cinste pentru 
mine că am avut o rugă așa cum ne-am dorit. Multe 
mulțumiri tuturor din partea Primăriei și Consiliului 
Local Măureni!”, a spus primarul Brian Filimon.

Mulțumiri la adresa edilului, de această dată, 
au adus la rândul lor și interpreții prezenți la ru-
gile de la Măureni și Șoșdea. „Îi mulțumesc pen-
tru invitație domnului primar Brian Filimon, este 
un om deosebit, așa cum am aflat și de la oameni, 
faptul că a ajuns primar aici și este susținut de lo-
cuitori este un lucru fantastic, pentru că dacă obții 
omenia ai câștigat totul în viață!”, a spus interpre-
tul Ovidiu Rusu.

Mare petrecere la Ruga din Măureni şi Şoşdea!

Pagină realizată de Diana MIHAI
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Marius JURMA

Pe întinsul Văii 
Mureșului, prin șe-

surile, plaiurile și păduri-
le adânci, întâlnești un loc 
unde oamenii, deschiși unor 
schimbări înnoitoare, păs-
trează cu sfințenie rânduie-
lile vechi, trainic înrădăci-
nate și consfințite de vreme: 
Bata. Acolo am stat de vor-
bă cu un tânăr absolvent al 

Facultății de Științe Economice, la care a adăugat 
încă doi ani de master în Finanțe și Management 
în  Administrația Publică. Numele lui: Maris Jur-
ma, din cadrul Primăriei comunei Bata.

Domnule Marius, dumneata, după câte știu, 
ești născut în municipiul Arad.

4Da, dar mi-am petrecut copilăria în Bata.
Toată?
4Până la șapte ani, mi-am petrecut copilăria 

în casa bunicilor din Bata.
Și la câți ani ai revenit în satul bunicilor?
4La 36 de ani.
Și cum ai găsit Bata după 29 de ani? Chiar 

dacă ai mai revenit pentru scurt timp în comună în 
această perioadă.

4Bata s-a schimbat foarte mult. Dar schim-
barea comunei Bata s-a produs în ultimii zece ani. 
Atunci a început Bata să-și schimbe înfățișarea. 
Atunci a început asfaltarea străzilor, a trotuare-
lor, tot de atunci a început să fie regândit centrul 
comunei, iar școlile și căminele culturale s-au vă-
zut refăcute și dotate la standarde europene. Și 
când spun Bata spun toată comuna. Mergeți azi 
la Bulci și veți străbate drumul pe asfalt.

Această perioadă, marcată calendaristic pe du-

rata a zece ani, nu coincide cu venirea domnului 
inginer Micurescu în fruntea administrației băta-
ne?

4Ba da! Modernizarea comunei Bata a înce-
put din ziua alegerii domnului Ion Micurescu ca 
primar.

Dumneata ești inspector în cadrul departamen-
tului de Resurse Umane și Urbanism la primăria 
comunei.

4Exact.
Hai să amintim, pentru cititorii noștri, câteva 

din îndatoririle unui astfel de post. Succint și ale-
atoriu.

4Întocmirea formelor de angajare, comple-
tare de formulare contract individual de muncă, 
fișa cu datele personale și verificarea ca în do-
sarul personal să existe fișa medicală eliberată 
de medicul de medicina muncii, repartiție de la 
șomaj și toate celelalte acte care trebuie să exis-
te în dosarul oricărui angajat. Apoi, dacă situația 
o impune, întocmirea formelor de desfacere a 
contractului individual de muncă (dispoziție de 
desfacere a contractului individual de muncă, 
nota de lichidare); înregistrarea contractului in-
dividual de muncă, ș.a.m.d.

E de lucru.
4Precum vedeți.
Și urbanismul?
4Activitatea în acest domeniu presupu-

ne, printre altele, emiterea autorizațiilor de 
construcții, supravegherea construcțiilor, con-
trolul în teren, etc.

În acest domeniu al urbanismului se întâlnesc o 
mulțime de probleme.

4La noi nu, pentru că și numărul construcțiilor 
noi nu este unul mare. Probleme, dacă sunt, ele 

apar în domeniul legislativ.
Adică?
4În domeniul legislației, pentru că se schim-

bă prea des legislația.
Dacă numărul caselor noi nu este unul semnifi-

cativ, prin construcție, înseamnă că și la Bata, pre-
cum în alte părți, pleacă tinerii. Pleacă și se întorc 
în vacanțe sau concedii. Ori deloc.

4Da, cu tinerii cam astfel se întâmplă, este 
adevărat că mulți au domiciliul pe raza comunei 
Bata, dar se află plecați în străinătate.

Spunea odată domnul primar Ion Micurescu: 
„Cu excepția anilor de armată și de studii, nu 
am parăsit niciodată pe termen lung această co-
mună”. Aflând acestea, președintele meu, Vasile 
Todi, îmi spune deseori că Ion Micurescu este un 
om „osândit” la dragoste pe viață pentru satul 
nașterii sale. Pilduitor! Domnule Marius Jurma, 
festivalurile, care au devenit celebre, cel al muzicii 
folk și cel al vânătorilor au făcut din Bata o comu-
nă de atracție internatională.

4Da, să știți că aveți dreptate. O dată vara 
și apoi în toamnă, suntem vizitați de un număr 
impresionant de oameni.

Dumneata ești un om tânăr, lucrezi într-o pri-
mărie cunoscută, prin strădania primarului său de 
azi, mult dincolo de hotarele ei, care este secretul 
unui bun nume spre care năzuiește orice așezare?

4Primarul. Primarul dacă este gospodar aca-
să va fi la fel și dincolo de ușa casei. Cum este 
cazul domnului Micurescu.

Spun că ești un om tânăr, poți să oferi un sfat 
tinerilor de la înălțimea vârstei dumitale?

4Să muncească! Să muncească într-un do-
meniu în care munca depusă să le facă plăcere. 
Să caute acel loc. Și să muncească!

Modernizarea comunei Bata a început din ziua alegerii domnului Ion Micurescu ca primar

Din albumul cu poze frumoase

Domnul primar Ion Micurescu înmânând titlul de Cetăţean de Onoare unui fiu 
al satului: profesor universitar doctor Eftimie Miuţescu

29 iunie, 2017 la prăznuirea Sfinţilor Apostoli Petru şi Pavel
Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Fă-mă, Doamne, doină la rumâni
șarpe-n fluier la ciobani în munte,
plete albe fă-mă la bătrâni
să sărut durerea lor pe frunte.

Fă-mă, Doamne, zbor de ciocârlie
peste pluguri prinse în ogoare
cruce fă-mă la străbuni în glie
să le fie somnul liniștit sub soare.

Fă-mă, Doamne, apă de izvor
pentru fete și flăcăi răcoare,

pâine fă-mă astăzi pe ogor
și pistol mă fă la cingătoare

Fă-mă, Doamne, vultur peste creste
să-mi rotesc privirea pe hotare
și să văd cum din adâncuri crește
românesc destin și suflet tare.

Iar când țara va-nflori din sânge
ca un trandafir înfipt pe cracă
la tot neamul care-n veci nu plânge,
chiot fă-mă, Doamne, în bărdacă.

Alexandru MODREA
Fã-mã, Doamne…

Cine refuză plata amenzilor…

Persoane-
le care 

încalcă legislația 
din țara noastră și 
sunt sancționate 
contravențional 
vor avea un ter-
men mai mare 
pentru a-și plăti 

amenda și, în anumite condiții, aceasta sancțiune 

s-ar putea transforma în pedeapsă cu închisoarea. 
Mai exact, potrivit propunerii legislative, per-

soanele sancționate contravențional vor avea la 
dispoziție pentru plata amenzii, pe lângă termenul 
inițial de 30 de zile de la rămânerea definitivă a 
sancțiunii, un termen suplimentar de 60 de zile, în 
care, chiar dacă nu plătesc integral amenda, trebu-
ie să-și arate intenția de a achita amenda primită, 
prin plăți parțiale sau eșalonate. În cazul depășirii 
termenului suplimentar, instanța din zona în care 

locuiește contravenientul va înlocui amenda cu ac-
tivitate în folosul comunității, efectuată sub directa 
supraveghere a poliției locale.

Primarul se va adresa instanţei
În condițiile în care contravenientul nu se va 

prezenta, în termen de 48 de ore de la comunicarea 
sentinței definitive, la primăria locală, primarul se 
va adresa instanței pentru transformarea pedepsei 
cu muncă în folosul comunității în pedeapsă cu în-
chisoare.

De la departamentul nostru juridic

Poezia pentru vacanţă 
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Cristian DAVID - primarul comunei Biled

Început de vară, du-
pă-amiază mă pre-

gătesc să pornesc spre Biled, 
fără grabă, întrucât prima-
rul comunei, domnul Cris-
tian David, poate fi întâlnit 
și după orele de program, 
dacă nu în birou, atunci cu 
siguranță prin comună. Cam 
în vremea în care am ajuns la 
Biled, oamenii se întorceau 

de la muncă. Copiii prinși în jocurile vârstei dau 
prea patina importanță orelor zilei. E cald și paha-
rul cu apă rece, oferit de domnul David, mă bucură.

Domnule primar, am remarcat, de la prima 
noastră întâlnire, mai exact de la venirea mea la 
jurnalele editate de Uniunea Jurnaliștilor din Ba-
natul Istoric, un dinamism neobosit, constructiv, 
caracteristic omului de acțiune. Nu sunteți prieten 
cu oboseala, vă ofensează inactivitatea. Greșesc?

4Nu, deși trebuie să recunosc că funcția de 
primar este o demnitate de uzură, o poziție de-
loc simplă și ușoară. O poziție care implică o ex-
trem de mare încărcătură nervoasă și care cere 
o și mai mare stăpânire de sine. Roxana, dacă 
vrei să faci ceva, pentru oamenii care te-au ales 
și chiar pentru cei care nu te-au ales, pentru că 
atunci când pregătești proiecte de anvergură 
pentru comuna pe care o reprezinți de bineface-
rile acelor proiecte duse la capăt, se vor bucura 
cu toții, atât cei care te susțin, cât și adversarii, 

ei bine, atunci când te-ai angajat de bună voie să 
conduci o administrație, ți-ai asumat și o foarte 
mare responsabilitate. O responsabilitate care 
în timp erodează resursele energiei tale. Pentru 
că acolo unde se depune un efort constructiv, 
cum ai spus, acolo se pune și suflet. Și atunci 
când se pune suflet, lucrurile se realizează parcă 
mai ușor. Dar, cum spun fotbaliștii: greu, ușor, 
„viața merge înainte”. Detest această sintagmă, 
dar uite că acum o folosesc.

Dincolo de condițiile…
4Chiar dacă condițiile din țara asta și proce-

durile sunt destul de anevoioase, de grele.
Există un secret al succesului în conducerea 

unei administrații?
4Același ca și în viață: să nu abandonezi ni-

ciodată un proiect pe care l-ai început, să duci la 
bun sfârșit toate lucrurile începute. Sigur că atât 
eu, cât și colegii mei din țară, întâlnim deseori 
situații dificile, unele chiar foarte greu de sur-
montat, dar atunci când finalizarea țelului pro-
pus este cel așteptat, te bucură enorm reușita 
muncii tale.

Chiar dacă…
4Chiar dacă se ridică, uneori, ziduri în fața 

voinței și a muncii tale, cine vrea cu adevărat 
izbutește să-și transforme țelurile în realitate.

De ce este legată această voință?
4De multe laturi, ea ține destul de mult de 

educație, apoi de experiența acumulată, care 
experiență se dovedește de-a lungul anilor a fi 

un bun sfetnic, dar să nu omit să te rog să con-
semnezi la întrebarea ta că, în cazul unui con-
ducător de administrație, împlinirea proiectelor 
sale ține și de grupul de consilieri și în egală mă-
sură de sprijinul cetățenilor.

Ce vă caracterizează, domnule primar?
4Bravo Roxana, cu puțini colegi ai tăi am mai 

avut un astfel de dialog. O parte a lor, de la alte 
gazete ori posturi de televiziune, întreabă scurt: 
„proiecte și realizări”, uită parcă voit că un pri-
mar are dreptul și la un altfel de dialog.

Unii din ei sunt știriști, eu pregătesc o carte de 
interviuri în care doresc să fie prezenți toți edilii cu 
care colaborăm și abordez o tematică mai amplă 
cu partenerul de dialog.

4Să ne pui în carte în ordine alfabetică, să nu 
se supere nimeni.

Așa am să fac.
4Ei, mă întorc cu răspunsul la întreba-

rea ta, asigurându-te că mă caracterizează 
perseverența. Ce vrei?! Sunt ardelean!

Și modestia.
4Dacă spui tu…
Pentru a vă smulge modestiei ardelenești, vă 

întreb și eu despre „proiecte și realizări”?
4Te rog să accepți ca acest subiect să-l lăsăm 

unei viitoare întâlniri.
Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc Roxana, ție și colegilor 

tăi de la Uniune, pentru că promovați în arealul 
Banatului istoric și comuna Biled.

Funcþia de primar, este o demnitate de uzurã

Cum este corect?
Foarte mulţi vorbitori de limba română ezită atunci 

când este vorba de utilizarea adverbului diseară. 
Până în anul 2005 singura formă corectă, acceptată con-
form normelor, era deseară, justificată de faptul că este vor-
ba de un cuvânt format prin compunere, din prepoziţia de 
şi substantivul seara.

Cum s-a întâmplat şi în cazul altor cuvinte, o variantă 
considerată incorectă, până la un anumit moment, dar folosi-
tă de mulţi vorbitori, până la urmă a fost acceptată, astfel că, 
azi putem rosti, fără a greși, atât deseară, cât şi diseară (mai 
uşor de pronunţat).

Mai mult, recomandarea specialiştilor este acum pentru diseară, fapt indicat în DOOM prin trecerea 
acestei forme ca prima variantă (! diseară / deseară).

De reținut că semnul exclamării din fața cuvântului (în dicţionar) arată schimbarea faţă de ediţiile 
anterioare ale acestuia. Aşadar, ori de câte ori apare semnul exclamării în faţa unui cuvânt din DOOM, 
acesta este semnul unei schimbări în privinţa variantelor considerate ca fiind corecte.

  Fără sănătate totul este 
pierdut

un nou dispensar la BiledRubrica şcolii

 Sprijin pentru apicultori

Apicultorii români pot depune până la 1 au-
gust cererile pentru obținerea fondurilor 

alocate prin „Programul Național Apicol”, care se 
ridică la 33,4 milioane de lei în anul 2018, dupa 
cum a anunţat, „Agenția de Plăți și Intervenție 
pentru Agricultură”, care ne informează că până la 
data de 1 august a.c. se depun la centrele judete-
ne APIA (ori la centrul judeţean cel mai apropiat 
de sediul social, de vatra stupinei sau de locul de 
deplasare în pastoral al stupinei), cererile şi docu-
mentele doveditoare pentru „Programul Naţional 
Apicol pentru anul 2018”.

Plata sprijinului financiar se va efectua de către 
APIA după finalizarea tuturor controalelor aferente 
cererilor de plată depuse pentru „Programul Național 
Apicol” și după centralizarea sumelor eligibile pen-
tru verificarea încadrării în plafonul alocat.

„Programul Național Apicol” se adresează atât 
apicultorilor, care dețin până la 75 de familii de 
albine, cât și celor care dețin peste 75 de familii 
de albine, dar cu condiții diferite de eligibilitate, și 
vizează măsuri precum achiziția de medicamente, 
de familii de albine, de mătci ori de utilaje pentru 
apicultori.

De la departamentul agricol

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Ne-am amintit observația din titlu, 
atunci când am aflat că recent a fost 

semnat un Contract de finanțare pentru constru-
irea unui nou dispensar uman în localitatea Bi-
led. Deși primăria mai are în proprietate foarte 
puține imobile, în cele din urmă s-a găsit, spre 
bucuria localnicilor, o locație pentru realizarea 
noii unități sanitare. Noul dispensar uman va 
fi construit pe locul fostei sere, în apropierea 
grădiniței și a brutăriei.

Lucrările la noul dispensar vor începe în cea 
de-a doua parte a anului care urmează.
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Sfârşit de an şcolar cu bucurii, la Liceul Tehnologic din Deta!

Ca în fiecare an, în luna mai și Liceul 
Tehnologic „Sf. Nicolae” s-a înscris 

în organizarea  spătămânii „Şcoala Altfel”. În 
intervalul 21-25 mai, elevii noştri mai mici au 
participat la numeroase excursii şi activităţi di-
dactice. Ei au vizitat morile de apă din locali-
tatea Rudărie, Cascada Bigăr, Grădina Zoolo-
gică din Reşiţa, respectiv Muzeul Satului din 
Timişoara. În acelaşi timp, copiii au luat par-
te şi la activităţi diverse, precum „Chevaletul 
Anei”(pe tematică picturală)  sau jocuri experi-
mentale la centrul Aquatim de tipul „Circuitul 
apei în natură”, respectiv „Ghici ce nu aruncăm 
în canalizare”. 

Nici şcolarii mai mari nu s-au lăsat mai pre-
jos. Ei au participat la numeroase competiţii, 

obţinând premii substanţiale. Mai întâi, firma 
de exerciţiu FE Dolce Decor Art SRL, înfiin-
ţată de elevii calsei a XI-a S (coordonaţi de 
doamna director Ana Letiţia Morariu şi doamna 
profesor Jiţa Cleopatra) a participat la Târgul 
de primăvară al Firmelor de exerciţiu, ediţia a 
VII-a, 16-17 mai 2018, unde au obţinut locul al 
II-lea în cadrul secţiunii ”Cea mai reprezentati-
vă mascotă” şi locul al III-lea pentru secţiunea 
„Cel mai bun vânzător”.

 Apoi, Oana Herişanu, din clasa a XI-a R, 
sub conducerea doamnei profesor Jilavu Ana, a 
obţinut Premiul al III-lea la Concursul de chi-
mie „George Ostrogovich”, organizat de profe-
sori din cadrul Facultăţii de Chimie-Biologie-
Geografie a Universităţii de Vest din Timişoara. 
Ea a dovedit competenţe de rezolvare a unor 
probleme, formulare a explicaţiilor, conducerea 
investigaţiilor şi raportarea rezultatelor pe baza 
cunoştinţelor dobândite la ora de chimie.

De asemenea, în şcoala noastră a fost orga-
nizată şi activitatea „Viciile”, în colaborare cu 
Poliţia Judeţeană Timiş şi InfoCentrul Deta. 
Elevii au recitat poezii, au prezentat mesajul 
unor desene ingenioase realizate de ei şi au pus 
în scenă o piesă de teatru, toate având în prim-
plan dezavantajele fumatului, ale jocurilor pe 
calculator, ale consumului de alcool şi de dro-
guri.

În acelaşi timp, colectivul redacţional al re-
vistei VeDeta (revista şcolii noastre), coordonat 
de doamna director Letiţia Ana Morariu, doam-
na director adjunct Rădoi Simona şi doamna 

profesor Eftenie Anca, a primit Premiul al II-
lea pe judeţ la Concursul de Reviste Şcolare, 
cu cele două numere apărute în acest an. Copii 
din gimnaziu şi liceu au publicat, în paginile 
ei, articole pe teme de actualitate; creaţii lite-
rare înduioşătoare în limba franceză, engleză 
şi română; desene ingenioase şi fotografii din 
colecţii proprii. 

Deşi vacanţa mare se apropie cu paşi repezi, 
încă nu punem punct activităţilor din acest an 
şcolar. Urmează o perioadă încărcată, în care 
elevii noştri trebuie să dovedească competenţe-
le pe care le-au acumulat de-a lungul perioadei 
de şcolarizare. Le urăm tuturor celor ce partici-
pă la Testele Naţionale, respectiv Bacalaureat, 
putere de concentrare, capacitate de muncă şi 
mult succes pe mai departe!

Prof. Cristina VâLCEA

Deta Badminton Cup 2018
Consiliul local și Primăria orașului Deta au organizat o nouă ediție a 

Deta Badminton Cup. Astfel, în 13 mai, începând cu ora 10, sala de 
sport a orașului a devenit neîncăpătoare, la concurs participând atât sportivi 
din România, cât și din Serbia, la categoria de vârstă U9, U11, U13, U15 - 
nelegitimați. 

Rezultatele la Deta Babminton Cup din acest an au arătat astfel:
Sara Palfi - campioană U11 F, Mario Cazacincu - campion U11 B, Suciu 

Melisa Edina - campioa-
nă U13 F, Răzvan Glăvan 
- campion U15 B, Lucas 
Firca - locul II U9 B, Raul 
Pluștea - locul II U11 B, 
Livadariu Mihnea - locul 
II U15 B, Ștefan Măguț - 
locul III U9 B, Raul Rotar 
- locul III U11 B, Silaghi 
Andrei - locul III U13 B, 
Gaál Delia - locul III U15 
F. Felicitări tuturor sporti-
vilor participanți la Bad-
minton Club Deta!

Ruga bănăţeană de la Deta!

În 26 mai și 27 mai, pe platoul special 
amenajat din Parcul Anton Kratzer din 

Deta a avut loc o mare petrecere pentru iubito-
rii muzicii populare, cu ocazia Rugii bănățene, 
eveniment organizat de Primăria și Consiliul 

local Deta în colaborare cu Centrul Cultural 
al orașului Deta. Sâmbătă, între orele 19 și 2 
dimineața, cetățenii orașului și oaspeții lor s-au 
putut bucura alături de interpreta Mădălina 
Trion și formația, iar duminică, petrecăreții au 

dansat și au cântat alături de interpretul de mu-
zică populară Dumitru Stoicănescu și invitații 
săi: Roxana Groza, Ioan Surdu, Andreea Dra-
goman, așături de orchestra condusă de Stoian 
Mirciov.

A venit vara la ştrandul din Deta!

A venit vara și 
ștrandul din 

Deta a redevenit locul 
preferat de relaxare al 
locuitorilor din oraș. În 
primele zile ale lunii iu-
nie, minivacanța a făcut 
ca strandul termal să fie 
arhiplin. Copiii au avut 
gratuitate la intrare și 
au primit înghețată, tot 
gratuit, de la personalul 
ștrandului administrat de Primăria Deta. Ca să fie lucrurile și mai fru-
moase, cei care au fost la ștrand s-au putut bucura și de o adevărată petre-
cere pe fonduri muzicale asigurate de un DJ, dar și de jocuri cu baloane 
colorate.

Pagină realizată de Ada MAxIM



14. iunie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Sensul şi originea expresiei 
Fata Morgana

Ovidiu DOȚA - primarul comunei Topolovățu Mare

Privesc, prin parbri-
zul mașinii, ogoa-

rele Banatului în vară. În 
cea dintâi zi a verii. Apoi 
opresc să ascult verdea și 
foșnitoarea lor unduire. Tot 
mai puțini oameni la holde, 
tot mai multe mașini. Câm-
pia Banatului cu vaste și 
calme orizonturi. Aici este 
esența cea mai din adânc a 

leagănului meu, a cărui mișcare mi-a făurit firea și 
sufletul: un spațiu pașnic, armonios, nebântuit de 
furtunile răutății sufletești. Banatul, parcă pentru 
el a izvorât unduitoarea potrivire de cuvinte: „Pe-
un picior de plai, pe-o gură de rai...” Îmi dați voie 
să parafrazez? După ce a făcut lumea, Dumnezeu 
a zâmbit și atunci s-a ivit Banatul...

Cu domnul primar Ovidiu Doța am fost punc-
tuală asemeni unui elev. Dascălul din domnia sa a 
apreciat asta, omenindu-mă cu o cafea.

Domnule primar, am aflat că vă încurcă, în efortul 
dumneavoastră de a da o înfățișare nouă și frumoa-
să comunei Topopovățu Mare, și vă mâhnesc în ega-
lă măsură pârdalnica obișnuință a „contestațiilor”.

4Din păcate, dragă colega, ai dreptate! Și, 
într-un fel, ai pus degetul pe rana care mă doa-
re. „Of-ul” nostru cel mai mare este acela că ne 
simțim abandonați și, când fac această constata-
re tristă, nu mă refer numai la mine, ci și la ceilalți 
colegi primari. Ne-au promis cei de mai sus de noi 
că se va rezolva problema legată de licitațiile pu-

blice și, după cum știm cu toții, nu s-a rezolvat ab-
solut nimic! Draga mea, degeaba avem proiecte 
semnate dacă, din pricina amintită, suntem siliți a 
bate pasul pe loc. Și când spun asta mă gândesc 
mai ales la cele șapte proiecte ale noastre cu va-
loare de peste un milion de euro. Și atunci este 
de înțeles de ce sunt mâhnit, este foarte, foarte 
greu în aceste condiții să reușești să duci la capăt, 
la termenul dorit și stabilit, proiectele pe care le-ai 
pregătit pentru folosul oamenilor din comuna ta.

Și totuși...
4Totuși vom continua să ducem la bun sfârșit 

proiectele, atât cele mici, cât și pe cele mari. Ca 
obiectiv apropiat este construcția unei capele la 
Topolovățu Mare, apoi vom începe lucrările de re-
abilitare a școlii și grădiniței din satul Ictar-Budinț.

Iar ca proiect major?
4Canalizarea, canalizarea care, teoretic, va 

începe după răspunsul Curții de Apel.
Domnule primar, v-am întrebat și reiterez între-

barea: care este programul dumneavoastră, căci 
mereu vă întâlnesc pe fugă?

4Greu de spus...
Nu aveți reproșuri din partea familiei, că 

dedicați mai mult timp muncii din primăriei în de-
trimentul prezenței acasă?

4Am, și au dreptate, cei de acasă, pentru că în 
poziția de primar nu ai un program fix. Un exem-
plu: mă aflam într-una din zile cu musafiri și în jurul 
orei 22:00, am fost apelat, pe telefonul mobil, de un 
consătean pentru a mă consulta într-o problemă.

Reacția oaspeților?

4De surprindere. M-au întrebat: „Dar și la 
ora asta?” Ei s-au mirat, eu nu. Am fost sunat și 
noaptea la ora trei. Și ca să îți răspund la întreba-
re, află că primar ești 24 de ore din 24! Un primar 
nu se bucură de un program de opt ore.

Ați știut asta.
4Am știut, dar nu am crezut.
Cum sunt locuitorii comunei dumneavoastră?
4Oameni harnici și gospodari, oameni pe 

care îi doresc să fie mai uniți, mai buni, să mai 
lase micile și chiar marile răutăți la o parte de 
viața lor, pentru că răutatea și invidia fac rău, 
în primul rând celor care le poartă și, mai ales, îi 
rog să aibă răbdare și să aibă încredere în actuala 
conducere a primăriei, asigurându-i că toate pro-
iectele vor fi duse la bun sfârșit. Pentru că unui 
proiect îi trebuie cel puțin un an de la semnarea 
lui, pentru a-i vedea drumul.

Domnule primar, aș dori să pun o întrebare 
profesorului Ovidiu Doța.

4De acord.
Domnule profesor, mai știți dumneavoastră 

ziua care marchează vacanța elevilor? Că tot ne 
aflăm în luna iunie.

4În acest an, sincer, nu! Îmi pare rău să spun 
asta, pentru că școala, catedra, elevii, vor fi pen-
tru mine mereu o mare dragoste.

Ce vă doriți acum domnule profesor?
4Îmi doresc, pentru că tot am amintit de 

elevi, îmi doresc ca elevii mei și ai altor dascăli, în 
viitor, să încerce, cu onestitate, să schimbe ceva 
în țara asta.

Vom continua sã ducem la bun sfârºit proiectele, atât cele mici, cât ºi pe cele mari 

Pagină realizată de  Roxana FuRDEAN

Rubrica elevilor

 Adeverinţa de salariat

Va reamintim că, prin intermediul regulamentului intern, angajatorul 
stabilește modalitatea de eliberare a adeverințelor de salariat astfel încât, 

o dată la 3 luni, fiecare salariat să primească această adeverință sau o pot elibera la 
solicitarea salariatului.

Adeverința privind calitatea de asigurat a salariaților nu are același regim al do-
cumentelor care atestă activitatea desfășurată, durata activității, salariul, vechimea în 

muncă, în meserie și în specialitate, pe cale de consecință, angajatorul nu poate împiedica salariatul să facă 
dovada calității de asigurat și nu poate reglementa eliberarea adeverinței de salariat pentru medicul de familie.                                                

Dreptul dumneavoastră

Dragi elevi, „Fata Morgana” este o expresie 
care s-a internaţionalizat, folosindu-se nu-

mai în această formă din limba italiană, limba de 
origine. De la locuitorii din Calabria, din sudul Ita-
liei, din timpurile vechi, când cei mai mulţi oameni 
nu aveau acces la învăţătură şi la cunoaştere și nici 
nu se ştiau explicaţiile ştiinţifice ale atâtor fenome-
ne din natură, a rămas expresia Fata Morgana, pe 
care o rosteau fascinaţi şi speriaţi, atunci când pe 
cer apăreau, printr-un fenomen de refracţie, în care 
marea avea rol de oglindă, umbra impresionantă a 
Munţilor Messina sau alte umbre ciudate de anima-
le, oameni, arbori, la dimensiuni gigantice.

Știinţific, „Fata Morgana” este numele dat 
unui fenomen optic generat de devierea razelor de 
lumină la trecerea prin straturi de aer care au tem-
peraturi diferite, densitatea aerului cald fiind mai 
mică decât a celui rece. În felul acesta se produce 
o iluzie optică, adică se percepe o imagine care nu 
corespunde, de fapt, realităţii.

 Astfel de fenomene optice se produc în anu-
mite regiuni, precum în Golful Botnic, din Marea 
Baltică, într-o zonă din Africa de Sud, în regiunile 
polare, în zona Marilor Lacuri din SUA etc.

…Valsul, despre care se spune că este de origine germană, a apărut în secolul al XVIII-lea, în Pro-
vence, în sudul Franței?. În 1808 era la modă și făcea furori la Paris.

…Sărbătoarea Învierii a fost fixată de Consiliul de la Niceea în anul 325? Se celebrează în prima 
Duminică după Luna plină care urmează zilei de 21 martie.

Apa de la descântători
Părintele Ilarion ARGATu

Apa de la vrăjitorie este apa în care a fost scăldat mortul. Dacă te-ai 
spălat cu ea, pierzi deodată primele două taine: Taina Botezului și 

a Mirungerii. Dacă ai băut din această apă pierzi și a treia taină a Sfintei 
Împărtășanii, începând de la botez și până la ultima pe care ai primit-o. După 
aceea viața ta se schimbă total, ești tratat de cei din jur ca un spurcat, cu toate 
că tu duci o viață curată. Vei observa pe chipul celor cu care intri în contact 
multă scârbă de tine.

Ce poți face ca să scapi de aceasta și să revii de unde ai căzut?
În primul rând, spovedanie cu pocăință și post negru timp de zece săptă-

mâni.

Rubrica credinţei creştine

Aţi ştiut că…



15. iunie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

   Ioan SIMA - Viceprimar al comunei Victor Vlad Delamarina

Pentru a scrie un 
singur vers, a spus 

cândva Rilke, și toți știm 
asta pe dinafară, trebuie să 
vezi multe locuri, mulți oa-
meni, multe lucruri... Fără 
îndoială că atunci când 
l-am reîntâlnit pe domnul 
Ioan Sima, mi-am amintit 
vorbele poetului. Îmi place 

această comună, unde, cu ceva vreme în urmă, 
am fost prezent la o zi frumoasă ca „Nunta 
Zamfirei”. O zi în care „Uniunea Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric”, a conferit, în cadrul unei 
sărbători care a fost a întregii comune, cea mai 
înaltă distincțe a sa: „Diploma de Excelență 
cu Plachetă”, edilului de atunci, domnul Ioan 
Sima. Au fost prezenți la acea manifestare a 
gratitudinii numită „Ziua Recunoștinței”, ală-
turi de oamenii locului și oaspeți din mai mul-
te județe, Înaltpreasfinția Sa Ioan, Mitropolit 
al Banatului Istoric, și președintele, Uniunii 
domnul Vasile Todi. Atunci l-am văzut pentru 
întâia oară pe acest om, aflat în ipostază de 
laureat, vădit emoționat în clipa în care Mi-
tropolitul Banatului, Înaltpreasfințitul Ioan, în 
calitatea sa de președinte de onoare al jurnalu-
lui interregional „Banatul”, i-a înmânat înalta 
distincție. La sfârșitul acelei întâlnirii, Vasile 
Todi mi-a spus: „Omul pe care l-am onorat azi 
cu recunoștința noastră, face parte din acei oa-
meni pe care ascultându-i, simți cum te bate în 
suflet dragostea pentru lume. El, vorba lui Ca-
ragiale, nu e bătrân, e vechi. De câte ori îl în-
tâlnesc, am sentimentul că suntem de-o seamă, 
că amândoi venim din vremea când «Pe-un ma-
nifest cadențe notam mai apăsat / Și așteptând 
lumina să îmi inunde pragul / Adeseori pe mese 
dormind, la sindicat / În noaptea de noiembrie 
mă înveleam cu steagul!»”

Despre ce am vorbit în pragul acestei veri 
cu domnul Ioan Sima, citiți mai jos.

„uniunea Primarilor din Banatul Istoric 
ar trebui să ia unele măsuri,

 pentru ca pe viitor edilii să nu mai fi umi-
liţi!”

Domnule Ioan Sima, sunteți decanul de vâr-
stă și membru fondator al «Uniunii Primarilor 
din Banatul Istoric».  Ce părere aveți despre 
înființarea acestei instituții?

4Eu spun că e o inițiativă foarte bună, 
pe care a avut-o domnul Vasile Todi, fiind-
că primarii vor lucra mult mai eficient astfel 
organizați, ei se pot ajuta din spirit de solida-
ritate, iar treaba va merge mult mai bine.

Care ar fi o problemă pe care ar trebui să 
o rezolve Uniunea Primarilor din Banatul Is-
toric?

4Acum suntem la început, dar sunt mul-
te de făcut. Idei sunt și e nevoie de efort și 
inițiativă. Eu spun că printre alte obiective de 
sprijin al comunităților nu ar fi rău, dacă Uni-
unea Primarilor din Banatul Istoric ar pune o 
vorbă bună și ar face lobby pentru a veni și 

în sprijinul primarilor. Este rușinos ca, după 
o viață de activitate în funcția de primar, să 
ai o pensie de mizerie. Vreau să spun că sunt 
mulți edili nu numai în Timiș, ci în tot Banatul 
care au ieșit cu o pensie de 1.200 -1.300 lei, 
după 40 de ani de activitate. Este inadmisibil. 
Cum este posibil așa ceva, să umilești omul în 
asemenea manieră. Iată că asta se întâmplă 
într-o țară membră a Uniunii Europene. Oare 
așa se întâmplă și în Franța sau Germania?

Așadar, „Uniunea Primarilor din Banatul 
Istoric” ar trebui să ia în seamă și acest aspect 
și să ia unele măsuri, pentru ca pe viitor edilii 
să nu mai fie miliți. Să fii o viață primar și să 
ieși cu o pensie de 1.200 este o mare rușine.

„Am numai cuvinte bune despre tânărul 
primar, Cardaş”

Domnule Ioan Sima, sunteți membru PSD 
și ați fost primar în comună mulți ani. Acum 
sunteți viceprimar, iar primar a devenit fostul 
viceprimar, Ioan Cardaș, tot Ioan și tot din 
Partidul Social Democrat. Așadar, comuna e 
tot pe mâini bune?

4Domnul Cardaș a fost viceprimar două 
mandate cu mine, iar acum este primar. 
Vreau să spun că este un primar foarte bun, 
așa cum m-am așteptat.

L-ați susținut?
4Da! Eu l-am susținut, fiindcă am știut 

că este un om extraordinar și un conducă-
tor excelent. Am numai cuvinte bune despre 
tânărul primar Cardaș. El se implică foarte 
mult. Are inițiative foarte bune, iar tot ce 
face prin proiectele sale, face ca lumea să fie 
mulțumită.

Îmi puteți evidenția un proiect mai impor-
tant?

4Are un proiect foarte important și anu-
me acela de introducere a gazului metan în 
comună. Are, desigur și alte proiecte cum ar 
fi acelea pentru asfaltarea străzilor pe sate-
le Petroasa Mare și Herendești, dar și pentru 
canalizare în comună și pentru construcția 
stației de epurare în Visag. De asemenea, în 
comună este în contrucție un teren de sport  
cu covor de iarbă artificială, mai avem două 
parcuri în Victor Vlad Delamarina și unul în Pe-
troasa Mare, fiindcă acolo sunt mulți copii și 
au nevoie de locuri de joacă.

Canalizarea?
4Canalizarea este pe finalizare, atât în Pe-

troasa Mare, cât și în Herendești.
Iată ce lucruri frumoase se fac în comuna 

Victor Vlad Delamarina!
4Da, la ora actuală avem proiecte foarte 

bune și utile pentru comunitatea noastră.
Înseamnă că ați închegat și o echipă efici-

entă.
4Avem o echipă foarte eficientă în primă-

rie, condusă de tânărul primar Cardaș, echipă 
capabilă  să poată atrage fonduri europene 
atât de necesare pentru infrastructură. Ast-
fel, comuna se modernizează și cetățenii sunt 
foarte mulțumiți.

Există, bănuiesc, un coeficient de implicare 

bine repartizat?
4Bineînțeles că toți ne implicăm. Eu 

împărtășesc tuturor din experiența pe care o 
am în administrație și ajut cu tot ce pot.

Vă place să ajutați…
4Îmi place să ajut și îmi place să pun umă-

rul la muncă acolo unde e nevoie. Numai așa 
putem face treabă bună, când suntem soli-
dari și ne sprijinim reciproc.

Domnule Sima, sunteți inițiatorul întâlniri-
lor populare, despre ce este vorba?

4Trebuie și e bine să consemnezi că pen-
tru ca activitatea să meargă bine, noi organi-
zăm câte o adunare populară în fiecare sat 
aparținător de comuna noastră. Ne întâlnim 
cu cetățenii și le ascultăm păsurile și păreri-
le în legătură cu treburile din localitate. Noi, 
conducerea Primăriei Victor Vlad Delamarina, 
în frunte cu domnul primar Ioan Cardaș, îi as-
cultăm pe oameni să vedem ce gândesc și ce 
propuneri au față de comuna în care trăiesc. 
Noi vorbim cu ei pe sate, nu în general. Mer-
gem la ei în sat și discutăm cu oamenii. Ne-am 
gândit că e metoda cea mai bună să aflăm ce 
gândesc oamenii, pentru a reuși să rezolvăm 
probleme cu care se confruntă ei și întreaga 
comună.

Domnule viceprimar, câți membri are Par-
tidul Social Democrat în comuna dumneavoas-
tră?

4Din punct de vedere politic stăm bine 
cu partidul în localitate. Avem în jur de 400 
membri. Este foarte bine.

Toţi primarii sunt încântaţi 
de această uniune

Aș dori, spre finalul dialogului nostru, să 
revenim la Uniunea Primarilor din Banatul Is-
toric

4De acord.
Cum a fost primită, receptată de către pri-

mari, această nouă,unică instituție?
4Toți primarii sunt încântați de această 

Uniune și încercăm să facem activități bune 
împreună în folosul comunităților și să ne aju-
tăm între noi, așa cum putem. Am participat 
și eu, recent, la întâlnirea de la Reșița. Au ve-
nit alături de noi și mulți edili din Timiș, Arad 
și din Caraș Severin. E foarte bine așa. Prima-
rii au înțeles că, dacă suntem uniți, activitatea  
merge mult mai bine.

Înfiinþarea “Uniunii Primarilor din Banatul Istoric” este o idee foarte bunã a domnului Vasile Todi!

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Din albumul comunei

Mai 2015 - Înaltpreasfinţitul Părinte Mitropolit Ioan şi preşedintele Uniunii domnul 
Vasile Todi primiţi cu pâinea şi sarea locului.



16. iunie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

De Ispas la Vermeş!

E mai și, după câte am înțeles de la venirea 
mea la Uniunea Jurnaliștilor din Banatul 

Istoric, președintele meu, Vasile Todi, onorează, 
în fiecare an la sărbătoarea Înălțării la cer a Dom-
nului nostru Iisus Hristos, invitația comunității 
din Vermeș la Ruga satului. Astfel că am pornit la 
drum în zori - eu la volan și el mereu în dreapta 
- și pentru a nu fi dimineața stearpă, la jumăta-
tea drumului, am făcut un popas pentru o cafea 
cu caimac. Și apoi alte și alte popasuri, pentru că 
drumul ce duce spre Vermeș, venind din câmpia 
Banatului, este atât de frumos încât ar trebui pic-
tat pe farfurii. Oprim pe un loc înalt de unde pu-
tem vedea cum câmpurile cresc în verdele pădurii 
și cum arborii pășesc desculți prin iarba fragedă. 
Undeva, în dreapta noastră, un copac sihastru în 
mijlocul unui lan de grâu, pare exilat și lipsit de 
speranță. O ceață trandafirie ce estompează zările 
se târăște la fața pământului, răspândindu-se încet 
în văzduh.

Întreb: - Domnul meu, ce are Vermeșul de vă 
este atât de drag?

- Fete sănătoase care miros a pulpă de măr, fe-
ciori harnici, părinți gospodari și un primar mereu 
preocupat de destinul acestei comune. Știi cum îl 
văd eu pe fratele meu Ion Damian?

- Cum?
- Asemeni unui ostaș învăluit în manta privind 

mereu la hotarele așezării pe care o reprezintă cu 
cinste.

Pornim, la intrarea în Ersig, la marginea 
unei poienițe, vite frumoase și cai stau într-o 
desăvărșită neclintire. E primăvară… Intrăm pe 
poarta comunei Vermeș și satul întreg ni se ara-
tă vederii în straie vesele. Ajungem la vreme, 
urmând datina, părintele paroh Petru Vintilescu 
oficiază slujba de pomenire a eroilor neamului. 
În această zi, în toate bisericile noastre se face 
pomenirea eroilor morţi pe câmpurile de luptă, 
pentru ca sufletele lor să se bucure de ajutorul 
Mântuitorului Înălţat la cer. Ascultăm, alături de 
întreaga obște cuvintele Preaonoratului Părinte 
Vintilescu. Ce datini, ce frumusețe!

Domnul primar Ion Iacob Damian dă semnul 
de începere a Rugii. Îi stă alături doamna depu-
tat Luminița Jivan și șiragul jocului se continuă 
cu tinerii membri ai „Ansamblului de Dansuri 
Vermeșeana”. Rezist un timp ispitei și apoi, ca 
fiică a Carașului, mă prind în horă.

Damian este un primar pe care şi
 l-ar dori multe comune şi oraşe din ţara asta

La cel dintâi moment de pauză, mă apropii de 
domnul primar.

- Ai venit, gugulanco?
- Se putea altfel, domnule primar?
- Păi nu, dar fratele Vasile?

Îl arăt, nu departe, în mijlocul unor buni prie-
teni. Domnul Damian mă roagă să stau de vorbă 
și cu oaspeții săi „și apoi vom vorbi și noi”. Asta 
și fac, apropiindu-mă de edilul comunei Fârliug, 
domnul Ioan Borduz. Mă vede apropiindu-mă și-
mi zâmbește șăgalnic.

- Domnule primar, este o bucurie să vă întâl-
nesc și să vă întreb cum vă simțiți la Vermeș la 
Ruga comunei?

- Roxana, bine te văd, sunt aici la invitația co-
legului meu Ion Damian.

- Vicepreședinte, asemeni dumneavoastră, al 
Uniunii Primarilor din Banatul Istoric din partea 
județului Caraș-Severin.

- Mă bucur să am alături în Uniune un ase-
menea om. Ei, aici la Vermeș, ca să-ți răspund 
la întrebare, mă simt ca peste tot în Banat, adică 
mă simt acasă. Îmi plac oamenii Vermeșului, ca și 
președintelui tău, de altfel…

- Domnul Todi iubește Carașul peste măsură…
- Când mă uit la tine, care ești gugulancă, par-

că înțeleg mai ușor de ce… Lăsând gluma la o 
parte, sunt plăcut impresionat atât de modul în 
care a fost organizată această sărbătoare a comu-
nei, cât și de felul civilizat în care se desfășoară 
ea. Damian este un primar pe care și l-ar dori 
multe comune și orașe din țara asta.

Cu sprijinul domnului primar şi al 
Consiliului avem şi în acest an o rugă frumoasă

Puțin mai departe, domnul Petrișor Cireșan, 
viceprimarul comunei. Prieten bun al tuturor re-
vistelor editate de Uniunea Jurnaliștilor din Ba-
natul Istoric. Cum să nu-l rog să stăm de vorbă?!

- Domnule viceprimar, „dzâc săxăfoanili tur-
bace”…

- Da, și în acest an, ne bucurăm alături de oa-
menii comunei noastre și nu numai, de o prezență 
artistică de excepție, și când spun asta, mă refer 
în primul rând la formația „Formula 1 Continental 
Timișoara”, condusă de virtuozul  Doru Țăranu, 
fiu al satului, alături de Petre Chiodan, Otilia 
Duma, Simona Nicolae, Puiu Codreanu și Petrică 
Bănățeanu. Și când fac această enumerare, absolut 
aleatorie, iubitorii de muzică populară știu  ce ni-
vel de Rugă a avut Vermeșul și în acest an. Sigur cu 
sprijinul domnului primar și al Consiliului local.

Mulţumiri sincere  Consiliului Local, 
domnului primar şi familiilor care au contribuit 

la sărbătoare.
Mereu alături de soliști și instrumentiști, pe 

domnul Gerson Teacă, admirabilul nostru cola-

borator, om de o modestie exemplară, îl conving 
destul de greu la dialog.

- Mulțumit de această ediție?
- Foarte mulțumit. Și dacă am rostit cuvântul 

„mulțumit”, atunci se cuvine să aduc și mulțumiri 
sincere Consiliului Local al comunei Vermeș, 
domnului primar  și familiilor din Vermeș care au 
contribuit la buna organizare a acestui eveniment.

- Ziua aceasta este o zi tare așteptată la Vermeș. 
Mă înșel?

- Deloc, la noi la Vermeș, dat fiind faptul că 
ne recunoaștem prin cultură și grai, ziua rugii 
este așteptată cu nerăbdare de întrega comunitate. 
Pentru că această zi, reprezintă un prilej aparte 
de întâlnire cu  toți cei dragi dar și cu invitați, cu 
goști pe măsură.

Pentru tinerii Vermeşului am numai 
cuvinte de laudă

Cunoscând dimensiunea spațiului tipografic, 
îmi rezerv finalul dialogurilor mele pentru dom-
nul primar Ion Iacob Damian.

- Vă smulg cu greu din mijlocul tinerilor, dom-
nule primar.

- Roxana, pentru tinerii Vermeșului am nu-
mai cuvinte de laudă. Privește-i, o mare parte 
din ei sunt membri ai „Ansamblului Folcloric 
Vermeșana”. Ansamblu care după ce a parti-
cipat la „Alaiul Primăverii la Reșița” în luna 
aprilie, în 28 aprilie mai exact, ne-au cinstit 
comuna și la „Ziua Națională a Costumului 
Tradițional” la Muzeul Satului din Timișoara, 
în ziua de 13 Mai, ca acum să revină cu drag 
acasă pentru a prezenta un nou spectacol core-
grafic implementat de tânărul instructor Cipri-
an David, cel care vine de fiecare dată cu ceva 
nou și căruia doresc să-i mulțumesc pentru 
efortul depus. Tot astfel, mulțumesc consăteni-
lor mei, oaspeților pentru prezență, dorindu-le 
tuturor o seară de poveste.

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN
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Cosmina Mirela BONTEA - Contabil-șef al primăriei Coșteiu

După ce domnul pri-
mar Carebia m-a 

îndemnat să promovez în 
paginile jurnalului interre-
gional „Banatul” oameni 
din cadrul primăriei, pri-
mul meu gând a fost îndrep-
tat către doamna Cosmina 
Bontea, contabilul-șef al 
administrației din Coșteiu. 
Am întâlnit-o în biroul dom-

niei sale. Un om tănăr, frumos, al cărui nume este 
mereu însoțit de vorbe apreciative. O mamă!

Doamnă, ce face Andrei?
4Mulțumesc, bine.
Dar  Andreea?
4Asemenea.
Andrei care are trei ani și Andreea două luni.
4Ei, dar bine te mai documentezi!
Cum ați ajuns la Coșteiu?
4Sincer vorbind, printr-o întâmplare.
Toate momentele frumoase au la temelia lor o 

așchie de întâmplare.
4Da, este adevărat. În cazul meu, doam-

na secretar al primăriei comunei Coșteiu mă 
cunoștea de la fostul meu loc de muncă și m-a 
recomandat...

Fostul loc de muncă fiind la...
4La o firmă de asigurări.
Și câți ani au trecut de la acea „întâmplare”?
4Opt ani.
Acum opt ani primar era tot domnul Petru Ca-

rebia.
4Da, dânsul este cel care la recomandarea 

doamnei secretar m-a angajat.
Cum era primarul Petru Carebia, acum opt ani?

4La fel, doar că mai tânăr cu opt ani. Lă-
sând gluma la o parte, te asigur că pe domnul 
Petru Carebia l-am perceput din început ca pe 
un om extraordinar. Și iată că azi, după atâția 
ani, pot să confirm asigurându-te că nu m-am 
înșelat. De la domnul Carebia am învățat multe, 
foarte multe lucruri legate de activitatea mea 
din domeniul administrației. Înainte de a ne fi 
primar, domnul Petru Carebia ne este un foarte 
bun coleg.

Cum era comuna acum opt ani?
4Cu oameni, ca și azi, buni gospodari și cu 

un primar care pregătea, de pe atunci, proiecte 
care, iată, azi au prins viață. Ca și contabil pot 
să te asigur că argumentez vorbele mele prin 
investițiile de care comuna a avut parte. Nu 
puține, precum se vede.

Ia să amintim una din investiții, pe care, privind 
pe fereastra biroului dumneavoastră o pot vedea.

4Asfaltarea, asfaltarea întregului sat 
reședință de comună. O investiție de mare întin-
dere, care a necesitat un efort pe măsură. Apoi 
trotuarele comunei, „Sala de sport”, „Centrul 
de Informare Turistică”, rețeaua de distribuție 
a gazului metan și eu amintesc acum în dialogul 
cu tine, la modul absolut aleatoriu investițiile.

Și continuați investițiile?
4Desigur, urmează să asfaltăm și celelalte 

sate care aparțin comunei Coșteiu fără a uita 
proiectul de asfaltare a drumurilor agricole.

Dacă tot vorbesc cu dumneavoastră, adică cu 
omul care gestionează banii comunei, vă întreb dacă 
stați bine cu încasările la bugetul local?

4Da, în general, cetățenii noștri sunt buni 
platnici. Sigur, există și excepții ca pretutindeni.

Cum caracterizați legile care apar în domeniul 

dumneavoastră?
4În general, destul de stufoase și nefiind 

definitive, sunt supuse la tot felul de modificări 
ceea ce face anevoioasă cunoșterea lor de că-
tre oamenii care nu sunt în domeniu, dar tre-
buie să le cunoască pentru a le putea respecta.

Ce ar remarca un om din altă localitate în cadrul 
colectivului din Primăria Coșteiu?

4Unitatea. Avem un colectiv foarte unit, 
extrem de consultativ, iar sprijinul domnului 
primar, care ne ajută mereu acolo unde nu ne 
descurcăm, este mereu binevenit.

Există susținere materială pentru activitățile 
sportive ale tinerilor din comună?

4Sigur, avem sumele necesare, prin aproba-
rea Consiliului Local, pentru buna desfășurare 
a efortului sportiv. Ca să nu mai vorbesc des-
pre activitatea artistică a Ansamblului „Florile 
Stăvilarului”, coordonat cu multă dragoste de 
doamna Lili Carebia. Și dacă tot am amintit de 
tineri, trebuie să amintesc că, prin grija domnu-
lui primar, se acordă o atenție aparte persoane-
lor aflate la o vârstă înaintată...

Ce să înțeleg prin „vărstă înaintată”?
4Cetățenii comunei care au împlinit 90 de 

ani, dar și pe cei care împlinesc o jumătate de 
veac de căsătorie.

O premieră, în finalul dialogului nostru?
4Avem o premieră, bănuiesc că știi dacă 

mă întrebi și asta mă bucură, este un semn că 
te interesează, iar premiera despre care vor-
besc este un festival de folclor. Dar pentru că 
se află la cel dintâi an de existență, te invit, ca în 
numerele viitoare, să-l popularizezi în paginile 
acestui frumos jurnal.

Promit, mulțumindu-vă pentru dialog.

Înainte de a ne fi primar, domnul Petru Carebia ne este un foarte bun coleg

Cum ştim dacă am răcit la rinichi

Febra mare este primul semn al infecției cu 
una dintre bacterii, alături de stare genera-

lă de rău cu amețeli și frisoane. De asemenea, urina-
tul frecvent însoțit de dureri, senzația de vezică pli-
nă chiar și dupa micțiune, cantitățile reduse de urină 
și durerile în abdomen sau în zona mijlocului pot 
fi simptome ale acesteia. Persoanele care dezvoltă 
pielonefrita au o urină urât mirositoare, tulbure și de 
culoare închisă. Deși mai rar, pot exista episoade de 

greață, vărsături și diaree.
Tratamentul este pe bază de antibiotice și se ia 

doar la recomandarea medicului. Țineți cont că o 
răceală la rinichi netratată sau tratată necorespunză-
tor poate afecta structura rinichilor și poate declanșa 
septicemia, de cele mai multe ori fatală. Astfel, de la 
primele simptome trebuie să vă prezentați la medic 
și să urmați întocmai recomandările acestuia.

Rubrica doctorului de familie

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

De la departamentul nostru agricol
Fermierii care au în vedere depunerea 

unei cereri de finanțare pentru a dezvolta 
o investiție în sectorul agricol vor folosi la calcu-
lul dimensiunii economice a exploatației agricole 
coeficienții de producție standard 2013, conform 
Rețelei de Informații Contabile Agricole.

Solicitanții fondurilor europene nerambursabile 
din cadrul Programului Naţional de Dezvoltare Ru-
rală 2014 - 2020 vor respecta criteriile generale de 
eligibilitate aplicabile în sesiunile anterioare, dar vor 
exista câteva modificări în ceea ce privește alocarea, 
pragurile de calitate și acordarea punctajului aferent 
fiecărui criteriu de selecție.

De reținut: nu se va folosi pentru calcularea di-
mensiunii exploatațiilor versiunea din 2010 a listei coeficienților de producție standard. De asemenea, 
solicitanții vor avea în vedere aceleași specii prioritare valabile în sesiunile 2017, ele fiind prevăzute în 
fișele măsurilor din cadrul Programului Național de Dezvoltare Rurală.

un verişor al pământului
Rubrica elevilor

Planeta cea mai asemănătoare Pământului a 
fost descoperită. Se pare că un posibil pă-

mânt se află la 500 de ani depărtare în constelația 
Cygnus. Acolo s-ar afla un soare mai mic și mai 
roșu decât al nostru, care ar avea pe orbită o plane-
tă similară Terrei. Această nouă lume este cu 10% 
mai mare decât Terra și ar putea avea apă lichidă.

Oamenii de știință consideră că planeta Kepler 
186f este una din posibilele lumi în care s-ar găsi 
viață similară Terrei sau care prezintă condiții ne-
cesare vieții umane. Deși nu este chiar o planetă 
geamănă, aceasta ar putea fi considerată un verișor 
al Pământului nostru.

Din albumul cu poze al 
comunei Coşteiu

Doamna Lili Carebia în mijlocul „Florilor Stăvilarului”, pe care le îndrumă 
spre frumoasă creştere artistică
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 Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Cam la vremea la 
care mă apropiam 

de Birchiș, coborând prin 
codrii Mocioneștilor, soa-
rele răsăritului îmblânzea 
umezeala pădurii. Cobor 
din mașină, la îndemnul lui 
Vasile Todi, omul care mă 
însoțește mereu în aceste 
locuri, pentru a face câțiva 
pași spre poiana din mia-

zăzi. Pășim încet și totuși trezim atâtea solem-
ne rezonanțe de parcă am fi călcat pe clape de 
orgă. Adăstăm preț de un ceas miracolul naturii 
și apoi, la primărie.

Domnule primar, sunteți o personalitate pe 
a cărei prezență se poate conta, atunci când 
promiteți această prezență. În acest mod ați ono-
rat și întâlnirea „Asociației Comunelor din Ro-
mânia”. Cu ce impresii v-ați întors? Mulțumit, 
nemulțumit?

4Mai nemulțumit ca oricând. Dragă, am 
ridicat acolo anumite probleme privind o se-
rie de acte normative care trebuie modificate. 
Probleme pe care nu le-am ridicat pentru pri-
ma dată, probleme pe care atât eu, cât și colegi 
ai mei din țară, le-au ridicat de nenumărate ori 

la întâlnirile din anii anteriori, probleme căro-
ra până la ora actuală, nu li s-a acordat nici o 
atenție, deci, în concluzie, nici o rezolvare!

Promisiuni…
4A, promisiuni avem din partea Guvernului. 

Dar doar promisiuni.
Ce fel de promisiuni?
4Că se va face un cod administrativ în care 

vor fi incluse toate legile după care se condu-
ce administrația locală, dar, până atunci, dragă 
Roxana și stimați cititori, mai este cale lungă.

Domnule primar, să cred că aceste întâlniri 
sunt un fel de „a bate apa-n piuă”?

4Ele, logic, ar avea un rol, dacă s-ar pune în 
aplicare și s-ar lua în considerare propunerile și 
esența opiniilor exprimate în interiorul forumu-
lui, ca să spun astfel.

Bănuiesc că se ridică o multitudine de proble-
me, la astfel de întruniri?

4O, se ridică fără îndoială o sumedenie de 
probleme de către conducătorii de administrații 
prezenți. Draga mea, fiecare primar se lovește 
de câte o problemă, dar când ajung sus, toată 
lumea uită de ele.

Domnule primar, există în realitate un fapt, 
care dacă nu ar fi real ar fi comic, anume acela că 
plecați de la astfel de adunări purtând spre casă 

promisiunile unui ministru, dar până ajungeți 
acasă, acel ministru a fost destituit.

4Este adevărat și acest adevăr reprezintă 
un fapt grav, pentru că Guvernul unei țări este 
inițiatorul actelor normative ce sunt pregătite 
a fi trimise spre Parlamentul țării acestea. Noi, 
la nivel local, discutăm desigur despre anumi-
te modificări legislative necesare cu siguranță 
pentru bunul mers al lucrurilor, dar ele prea 
puțin se iau în considerare. Chiar deloc! Deși 
este îndreptățită dorința noastră, ca la astfel 
de adunări, la care participă membri ai Guver-
nului și chiar conducătorul Guvernului, să fie re-
zolvate problemele pe care noi le ridicăm aco-
lo. Adică să fie aduse la cunoștința legislativului 
prin propuneri de modificări la actele normati-
ve. Pentru că țara se conduce după legi.

Veți trăi, spunea Moise, în legea lui Dumne-
zeu, sau veți muri în legea lui. Căci libertate fără 
lege nu există.

4Cât adevăr, Roxana, fundamental adevăr! 
Dacă legile oamenilor sunt proaste, lucrurile nu 
merg bine și oamenii, tot oamenii, o vor duce 
greu.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru 
bunăvoința de a sta de vorbă.

4Cu plăcere și să ne revedem cu bine.

Þara se conduce dupã legi

Mocioneştii şi-au jucat preţul vieţii, pe scena politică a vremii 
pentru independenţa neamului  

Aurel VODICEAN

Momente de răs-
cruce ale istoriei 

au avut loc și în anul 1848, 
prin Răscoala lui Avram 
Iancu, care au alimentat 
curentele revoluționare și 
în rândul țăranilor de pe 
Valea Mureșului. La So-
codor, Pecica, Semlac, să-
tenii au asaltat primăriile, 

manifestând pentru introducerea Limbii Române 
în administrația locală, desființarea robotei, alun-
garea notarilor și primarilor aflați în slujba „Do-
meniului”. O astfel de manifestare a avut loc și în 

Birchiș. Nici la intervenția armatei, nici în urma 
anchetelor, nu au fost descoperiți capii revoltei. În 
noiembrie 1918, locuitorii s-au răzbunat pe foștii 
stăpânitori. Au fost devastate locuințele notarului 
Rambonski Pavel, precum și a fratelui său, Ram-
bonski Carol. Nici pretor Wecherle nu a scăpat de 
furia oamenilor.

Acești funcționari și-au acumulat averi mari în 
urma secetei și a războiului... Au mai fost devas-
tate casele și prăvăliile celor trei evrei, dintre care 
unul deținea moara și Fabrica de Spirt. Și ei și-au 
rotunjit averile cumpărând suprafețe mari de pă-
mânt arabil, pe un preț de nimic, de la văduvele de 
război și de la alți săraci strâmtorați de seceta ce a 

lovit în multe familii nevoiașe.
Castelul boierului Gheorghe Mocioni de la 

marginea satului, în apropierea Fabricii de Spirt, 
a ars până în temelii, incendiat de un grup con-
dus de Cizmaș Vichente. Tentative de incendiere 
au mai fost și la castelele de la Căpâlnaș și Bulci. 
Grupul de „revoluționari”, veniți de pe frontul ru-
sesc, martori la asaltul Palatului de Iarnă și la exi-
lul Țarului Nicolae, au încercat să copieze ceea ce 
văzuseră acolo.

Dezorientați politic, oameni simpli, nu cunoșteau 
rolul Mocioneștilor, jucat cu prețul vieții, pe scena 
politică a vremii pentru independența neamului.

Răsfoind cartea de istorie a comunei noastre

(Din volumul „Destinele unor iobagi”)

Olandezul zburător este o expresie care îşi are originea într-o legendă 
din secolul al XVII-lea, cunoscută în mai multe variante, dar toate 

făcând referire la aventurile unui căpitan olandez, pe nume Bernard Fokke, 
care a devenit cunoscut pentru că a navigat între Europa şi Asia într-un timp 
record pentru epoca respective, mai exact, în anul 1678, în numai trei luni şi 
patru zile.

Din această legendă s-a inspirat scriitorul romantic german Heinrich Hei-
ne, pentru a scrie romanul satiric „Din memoriile domnului Schnabelewop-
ski”, din care s-a inspirat ulterior compozitorul Richard Wagner, pentru libre-
tul operei „Olandezul zburător”. Premiera operei „Olandezul zburător” a avut 
loc în ziua de 2 ianuarie 1843, la Dresda.

În România, pentru prima dată, opera „Olandezul zburător” a fost repre-
zentată în 1926, la Opera Română din Cluj-Napoca, cu titlul „Vasul fantomă”.

Sensul şi originea expresiei 
„Olandezul zburător”

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

O singură dată…  

Persoanele care săvârșesc 
anumite fapte de evaziune 

fiscală vor putea să scape, o singu-
ră dată, de urmărirea penală sau de 
pedeapsa cu închisoarea, însă nu-
mai dacă acoperă prejudiciul și plă-
tesc anumite sume suplimentare, 
prevede un proiect de act normativ 
propus pentru adoptare la Senat.

„Proiectul de lege pentru mo-
dificarea și completarea articolului 
10 din Legea nr. 241/2005 pentru prevenirea și combaterea evaziunii fiscal” a 
fost propus recent pentru adoptare la Senat, astfel că urmează să ajungă în cu-
rând la votul final al plenului Camerei. Indiferent de votul senatorilor, pentru 
a se aplica, documentul trebuie să treacă și de deputați.

Rubrica elevilor
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 oaia de 
Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Turnul din apă
 Dr. Ing. Ilie VLAICu, Director general Aquatim

O nouă epocă 
de străluci-

re cunoaște Timișoara 
în vremea comitelui 
de Timiș Filippo Sco-
lari (1404–1426), cel 
ce aduce Renașterea și 
umanismul italian până 
aici, dar mai ales între 
anii 1441 și 1456, atunci 
când comite de Timiș 
este Ioan (Iancu) de 
Hunedoara. Acesta refa-

ce castelul și cetatea, inclusiv mai multe clădiri, 
după cutremurul din anul 1444, își stabilește aici 
reședinţa și familia, și de aici pleacă în marile sale 
campanii militare antiotomane.

Acum va cunoaşte Timişoara epoca sa de ma-
ximă înflorire economică şi culturală, fiind, în ace-
laşi timp, una dintre cheile Dunării în faţa ofensi-
vei turcilor otomani. Ruta comercială internațional 
favorabilă, prezenţa tot mai multor meşteşugari şi 
negustori, au transformat micul târg (oppidum) de 

odinioară într-un oraş (civitas) ce tindea să rivali-
zeze cu oraşele Europei Centrale.

Construcţia de clădiri şi palate nobiliare, de 
spaţii pentru ateliere şi magazii, este dublată de 
creşterea nevoilor populaţiei şi a armatei. Dacă 
Timişul Mic asigura încă majoritatea cantităţii de 
apă, numărul fântânilor din curţile interioare ale 
unor palate, în special, dar şi al altor clădiri, creş-
te. Descoperiri arheologice întâmplătoare vin să 
probeze această realitate. Cum însă peste aşezarea 
medievală s-a suprapus şi cea modernă, depistarea 
fântânilor se poate face doar prin demolarea unor 
clădiri existente azi şi prin descărcărcarea de sar-
cini arheologice a terenului.

Unul dintre cele mai fascinante puncte ale for-
tificaţiei timișorene a fost acest turn, pe care cro-
nicarii creștini și otomani l-au preaslăvit. Iată un 
text al lui Nicolae Istvanffy: Are două cetăţi, cea 
de la răsărit se numește insulă, iar cea de la nord se 
obișnuiește a i se spune cetatea Timișului. Aceste 
cetăţi sunt de fapt înconjurate cu un zid de apărare 
și totodată cu un șanţ adânc, plin cu apă. (...) Între 
cetate și orașse află un turn acvatic foarte puternic 

întărit. Și alţi cronicari au vorbit la fel despre acest 
turn. În fapt, era un turn de apărare, solid construit, 
care asigura legătura dintre Cetate și Castel prin 
două poduri mobile. Turnul era așezat pe braţul 
principal al Timișului Mic ce curgea prin zona Pie-
ţei Huniade de azi. Poziţia sa deosebită a permis 
apărătorilor să treacă dintr-o parte într-alta a forti-
ficaţiilor, spre a le apăra mai bine. Iar după căderea 
cetăţii, apărătorii s-au baricadat în Turn și au asi-
gurat, câteva zile în plus, protecţia celor refugiaţi 
în castel. Pe 25 iulie 1552, turnul este cucerit de 
otomani, și apoi apărătorii castelului se predau.

Derutaţi de denumire sau doritori să facă astfel 
un prim pas în aflarea unui sistem de alimenta-
re cu apă, mulţi au opinat că acesta era destinat 
păstrării apei și alimentării cu apă a cetăţii. Din 
păcate, niciuna dintre denumirile cunoscute nu 
spune că acest turn era cu apă, ci în apă, în mij-
locul râului. Ca atare, această ipoteză nu poate fi 
luată în considerare. Turnul este reparat și folosit 
de otomani care îl integrează în zidul cetăţii și va 
rămâne așa până la sfârșitul secolului al XVII-lea, 
apoi dispare.

Situațiile care pun în pericol funcționarea sistemului de canalizare pot 
fi sesizate, de acum înainte, și prin imagini sau filmulețe transmise 

prin intermediul aplicației WhatsApp, la dispeceratul Aquatim, la numărul de 
telefon mobil 0756.119.528. Compania de apă deschide acest nou canal de 
comunicare, pe lângă cele existente (telefon, e-mail și Facebook), pentru a 
putea interveni operativ în  rezolvarea sesizărilor.

Societatea Aquatim curăță zilnic receptorii de preluare a apei pluviale, în 
cadrul unui program de mentenanță preventivă a sistemului de canalizare. 
Monitorizarea acestora este, însă, dificilă, doar în Timișoara fiind peste 30.000 
de receptori. Acesta este şi motivul pentru care se face un apel către cetățenii 
Timișoarei, de a transmite dispeceratului Aquatim sesizări însoțite de mate-
riale foto-video, care semnalează receptori pluviali acoperiți cu pământ sau 
cu resturi vegetale, grătare lipsă etc. Amintim că sistemul de canalizare din 
Timișoara are o lungime de aproximativ 600 km și este unitar, deci colectează 
atât apele uzate, cât şi cele provenite din ploi, transportându-le către staţia de 
epurare a apei uzate.

un nou canal de comunicare cu Aquatim
Cristina BORCA

Apel către cetăţeni

O ploaie torențială, de mai, și tone de deșeuri au ajuns 
la stația de epurare a Timișoarei! 40 de metri cubi 

de deșeuri a fost „recolta” unui astfel de eveniment, la înce-
putul lunii. 

Pentru a nu bloca intrarea apei în stația de epurare, echipele 
Secției canal au îndepărtat manual sau cu utilaje speciale gunoa-
iele adunate. Debitul apei uzate înregistrat la intrarea în stație a fost d e 
7.500 l/s, de circa 6 ori mai mare decât debitul mediu, pe timp uscat. Ploaia 
a antrenat, prin sistemul de canalizare, către stația de epurare, cantități mari 
de deșeuri textile, PET-uri, lemne, polistiren, frunze, nisip și pământ. Lipsa 
precipitațiilor duce la acumularea deșeurilor în timp, în canalizare, sau chiar 
la blocarea canalizării. Vara, inconvenientele sunt evidente: mirosul neplăcut 
degajat, în zonele în care canalizarea este blocată.

Aquatim face un apel consumatorilor să deverseze în sistemul de canali-
zare doar ape uzate.

Crenguţa RADOSAV

Cu o suprafață teres-
tră nu tocmai gene-

roasă, Japonia bifează încă 
o reușită: construirea celei 
mai mari centrale plutitoare 
de energie solară, în lacul de 
acumulare al barajului Yama-
kura.Centrala solară, constru-
ită de o firmă japoneză care 
intenționează să vândă ener-

gia electrică produsă către compania de electricitate a Japoniei, are o capaci-
tate de 13,7 megawați, obținută prin funcționarea a 51.000 de module solare. 
Anual, ea generează în jur de 16.170 MWh, o cantitate de energie ce asigură 
funcționarea a circa 4.700 de gospodării. Proiectul s-a finalizat în debutul 
anului 2018.

În altă ordine de idei, tot din genul celor inovative, Japonia a anunțat, cu ceva 
timp în urmă, că vrea să construiască o centrală solară în spațiu, care va colecta 
energie de la soare fără să fie influenţată de condiţiile atmosferice de pe planetă, 
de succesiunea anotimpurilor, a zilelor şi a nopţilor. Satelitul uriaş ar pluti la 
36.000 de kilometri deasupra Pământului, ar urma să cântărească aproape 10.000 
de tone şi ar fi format din panouri solare plutitoare, conectate la o staţie aflată la 
sol, care ar ajuta menţinerea satelitului la punct fix, pe o orbită geostaţionară. 

Oamenii ideilor şi ai iniţiativelor
Crenguţa RADOSAV

Concursul dedicat instalatorilor, Instalare branșament sub presiune, a 
fost una dintre noutățile ediției Expo Apa din acest an. Întrecerea s-a 

desfășurat, în aer liber, într-un pavilion amplasat în curtea Palatului Parla-
mentului din București.

La start s-au aliniat concurenți de la companiile de apă din Argeș, Călărași, 
Botoșani, Tulcea, Brașov, Constanța, București, Timiș și Mehedinți, fiecare 
echipă fiind formată din doi instalatori și un coordonator. Proba a constat în 
realizarea unui branșament de apă într-o țeavă din fontă, aflată sub presiu-
ne. Cu ajutorul unor echipamente și dispozitive special proiectate, această 
operațiune a fost realizată cu succes de către toate echipele.

Avantajul acestei metode de realizare a unui branșament, la care 
concurenții și-au testat îndemnarea, constă în faptul că nu necesită închide-
rea apei consumatorilor, golirea țevii și toți... stropii aferenți

Organizatorul concursului a fost Asociația Română a Apei, această pri-
mă ediție beneficiind de sprijin și consultanță din partea mai multor com-
panii de apă din țară, pentru organizare. Trebuie menționată, în acest sens, 
implicarea companiei RAJA Constanța, prin domnul Aurel Presura, director 
general-adjunct, cel care a pus în mișcare toate „rotițele” necesare ca lucru-
rile să meargă bine.

Norocul trebuie să te găsească muncind, 
pregătirea este cea care face diferenţa

Alin ANCHIDIN

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV
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uniunea Primarilor este un Proiect cu greutate istorică

iulian  bucătaru

Atunci când președintele Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric, Vasile 

Todi, m-a asigurat că voi face un interviu cu 
domnul Iulian Bucătaru, directorul Agenției 
de Finanțare a Investițiilor Rurale (AFIR) – 
Centrul Regional 5 Vest Timișoara, mi-a spus: 
„Vezi că acest om vine din Carașul Banatului, 
acolo de unde, sus pe munți, clinchetul 
tălăngilor picură în auz, fiind curgerii 
timpului cea mai dulce măsurătoare. Domnul 
Iulian Bucătaru este un om cu școală făcută 
temeinic și la vreme. Amabil, deși agenda 
sa de lucru este mai aglomerată decât pot 
crede cei care nu-l cunosc”. Astfel întâlnirea 
mea cu domnul Iulian Bucătaru a decurs cu 
considerație pentru amabilitatea arătată și cu 
ochii pe agenda de lucru a domniei sale. Din 
respect pentru timpul său.

Domnule Iulian Bucătaru, de ce primarii din 
Banat se plâng că e mult prea multă birocrație 
în accesarea fondurilor Uniunii Europene?

Trebuie să spun că, de-a lungul timpului, 
ni s-au adus critici și corecții financiare din 
partea Comisiei Europene sau a Curții de 
Conturi Europene pe tema modului de derulare 
și gestionare a achizițiilor legate de contractele 
de finanțare din fonduri europene pe care le 
gestionăm. Astfel, noi abordăm lucrurile într-o 
manieră cât mai transparentă și arătăm tot 
timpul cum am făcut sau ce am făcut. Sistemul 
s-a îmbunătățit, chiar dacă nu e pe placul 
unor beneficiari, care ne acuză de prea multă 
birocrație.

Până la un anumit punct sunt de înțeles.
Pot să îi înțeleg pănă la un punct, dar 

trebuie să înțeleagă și ei. Acest volum mare 
de documente la care s-a ajuns între beneficiar 
și agenție este fiindcă în foarte multe cazuri 
românul, mai inventiv și mai inovativ din 
fire, a tot găsit slăbiciunile sistemului și a 
profitat. Auditorul CE sau al Curții de Conturi 
vine verifică și ne întreabă de ce nu am făcut 
verificarea asta sau cealaltă, fiindcă uite ce 
probleme a generat. Atunci, s-a mai adăugat un 
document sau altul, pentru a se rezolva tarele 
sistemului și pentru ca unii cu intenții mai mult 
sau mai puțin rele să nu profite și să îl înșele. 
Și astfel, iată că s-a ajuns de la un dosărel de 
20-30 de pagini la un dosar de sute de pagini, 
care tot timpul a venit să corecteze o slăbiciune 
a sistemului.

Domnule director, despre ce este vorba, mai 
exact?

Este vorba de celebra măsură 3.1.2 care a 
suscitat un mare interes inițial și, apoi, mari 
probleme, fiindcă a fost prost înțeleasă de toți, 
inclusiv de noi, când am transpus-o în ghid și 
nu am reușit să evităm  niște situații care s-au 
manifestat și au dus la unele corecții ulterior.

Domnule Iulian Bucătaru, de ce unii primari 
se plâng că proiectele lor nu au fost eligibile 
sau finanțate, deși ei au plătit bani mulți să fie 
scrise?

Amintesc că în aceste proiecte există o 
competiție națională. Un proiect eligibil 
înseamnă ca acesta să îndeplinească anumite 
condiții impuse. Inevitabil se ajunge ca din 
proiectele eligibile unele să acumuleze un 
punctaj mai mic, altele mai mare.

Există și o limită a alocărilor?
Da există și o limită a alocării disponibile.
De cine sunt analizate proiectele?
Proiectele sunt analizate de structurile din 

teritoriu, acolo unde sunt depuse, și se face un 
clasament la nivel structurii naționale a AFIR. 
Clasamentul este validat de minister și în limita 
alocării disponibile în funcție de punctajul 
care s-a alocat fiecărui proiect se stabilește un 
clasament. Dacă un proiect este sub linie, asta 
e. Așadar primarii să fie atenți când își aleg 

partenerii de proiect – dincolo de echipa de la 
nivelul primăriei.

Unde trebuie să fie primarii foarte atenți?
La încheierea contractelor cu firmele de 

consultanță, acolo primarii trebuie să fie foarte 
atenți. De aceea edilii trebuie să se informeze 
cine e acel consultant și să obțină referințe de 
la alți primari. Primarii nu trebuie să accepte 
să lucreze cu orice firmă de consultanță. Altfel, 
vor avea probleme și va fi riscul ca proiectul 
să nu fie bine întocmit și să nu fie eligibil și 
selectat și nici punctajul să fie îndeplinit.

Care este situația proiectelor, în această 
perioadă?

În acest moment, agenția se concentrează 
pe implementarea proiectelor și maximizarea 
gradului de absorbție a banilor, astfel încât la 
momentul finalului perioadei de programare 
2020, plus trei ani, fiindcă perioada de 
implementare a proiectelor e până în 2023, să 
reușim să atingem nivelul de 100%, în ceea 
ce privește absorbția banilor și implementarea 
proiectelor.

Pe ce vă concentrați în cazul subiectului din 
discuția noastră?

Ne concen-
trăm pe suma 
r ă m a s ă  d e 
a p r o a p e  u n 
miliard de euro 
arondată  sub-

măsurii 4.1, ceea 
c e  î n s e a m n ă 
î n f i i n ț a r e a 

fermelor agricole. Gestionarea programului 
și monitorizarea sunt asigurate de Unitatea 
de Management din cadrul Ministerului 
Agriculturii.

Mai sunt sume disponibile?
Mai sunt sume disponibile la nivelul 

submăsurii 6.1, „Instalarea tânărului fermier” și 
6.3, sprijin acordat fermelor de mici dimensiuni 
pe care le gestionează Oficiul Județean, alături 
de proiectele care vizează achiziționarea de 
echipamente – tractoare și utilaje agricole în 
general.

Cererile se pot depune și online?
Toate cererile de finanțare se depun în 

sistem online. Mai sunt sume disponibile pe 
submăsura 4.1a, „subprogramul exploatații 
pomicole” și submăsura 4.2a, „procesarea 
fructelor”.

Recomandați o anumită submăsură pentru 
un anume județ?

Da, pe submăsura 4.1.a o recomand pentru 
investitorii din Caraș Severin, unde există 
condiții propice pentru producerea fructelor, 
dar și pentru cei din Hunedoara sau Timiș. E 
o măsură care ar trebui să intereseze și dovadă 
este că din cele 200 de proiecte depuse la nivel 
de țară 80 sunt în Regiunea V Vest. Ceea ce 
înseamnă foarte bine. Sperăm că mare parte 
dintre acestea să fie și finanțate.

Domnule director, ce mesaj aveți către 
primari?

„Veniți oameni buni și întrebați înainte de 
a lua o decizie în legătură cu ceea ce vreți să 
faceți în legătură cu implementarea proiectelor 
cu finanțare UE. Veniți și întrebați la noi cum 
stau lucrurile, iar noi vom încerca să găsim 
soluțiile cele mai bune pentru problemele pe 
care le aveți și să vă oferim varianta cea mai 
clară și eficientă pentru transpunerea ideii de 

proiect”.
Ați avut, nu demult, o întâlnire cu primarii…
Da, am avut la sfârșitul lunii martie 2018, 

întâlniri cu primari din toate cele patru județe 
din Regiunea V Vest –Timiș, Arad, Caraș 
Severin și Hunedoara. I-am chemat numai pe 
cei cu care avem contracte încheiate, fiindcă 
principala mea preocupare este implementarea 
proiectelor pentru care deja avem contractele 
de finanțare.

Unde se derulează lucrurile cel mai bine?
Trebuie să spun că lucrurile se mișcă foarte 

bine pe zona de achiziții. Totuși legislația este 
stufoasă și dificilă, există și puțină pricepere 
instituţională la nivelul aparatului unor primari 
pe această zonă. Există consultanți mai mult 
sau mai puțin pricepuți care vin dau tunul și îi 
lasă cu ochii în soare pe unii edili.

Iată de ce, îndemnul meu către cei aproape 
300 de primari de pe toată regiunea cu care 
avem semnate contracte de finanțare este să 
fie extrem de implicați în tot ceea ce înseamnă 
implementarea proiectelor, pentru că spre 
deosebire de vechiul program, contractele de 
finanțare pe care le-au semnat nu mai prevăd 
posibilitatea prelungirii duratei de execuție 
a contractului peste cei trei ani prevăzuți. 
În momentul în care au trecut cei trei ani, 
contractul se reziliază, indiferent în ce fază se 
află primăria cu implementarea.

Experiența noastră de până acum pe vechiul 

program arată că au fost relativ puține cazuri 
în care primarii au reușit să implementeze 
contractele de finanțare în cei trei ani prevăzuți. 
E foarte important ca edilii să înțeleagă acest 
aspect și să ia măsuri serioase pentru ca să 
finalizeze implementarea. Noi le stăm alături 
să îi ajutăm cu ce putem, conform legii, să 
îi lămurim când au o problemă. Iar sfatul 
nostru către primari este să conștientizeze 
gravitatea ridicată de această restricție de 3 
ani. Au fost cazuri când nici după un an unii 
primari nu au reușit să finalizeze procedura 
achiziționării de lucrări. Aici este important 
să își aleagă colaboratorii foarte buni și de 
încredere. Trebuie să fie concentrați pe zona 
implementării și mai ales pe partea de achiziții. 
Dacă primarii se confruntă cu greutăți, să vină 
la noi și să ne întrebe ce e de făcut. Avem o 
experiență acumulată și vom ști ce să îi sfătuim.

Domnule director, ce părere aveți de 
înființarea „Uniunii Primarilor din Banatul 
Istoric”?

Dincolo de greutatea istorică a acestui 
proiect, vreau să spun că chiar prin faptul că 
sunt uniți și din perspectiva schimburilor de 
idei, de experiențe și de opinii, edilii vor putea 
face mult mai multe împreună. În momentul 
în care știi de problema cuiva chiar de la 
acea persoană și de soluțiile aplicate pentru 
a o rezolva, atunci dacă și tu de lovești de 
o chestiune asemănătoare, vei ști cum să o 
rezolvi, fără să te mai lovești de piedicile 
de care s-au lovit alții. Așadar, prin această 
uniune se poate valorifica experiența pe care 
au acumulat-o ceilalți edili în legătură cu unele 
probleme sau altele. Unirea oamenilor este 
întotdeauna benefică și aduce mai mult forță.

Domnule director, vă mulțumesc pentru 
această întâlnire.

Cu plăcere.
Interviu realizat de 

Gheorghe MIRon


